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HEROLDOVY SADY BUDOU 
V ČERVNU PATŘIT DIVADLU
Letní scéna pod vršovickým nebem 
spojí všechna divadla z Prahy 10. 
K vidění bude 25 představení 
Vršovického divadla MANA, 
Vosto5, Strašnického divadla, 
Oldstars a BR divadla.

ZŠ ŠVEHLOVA SLAVÍ 55. VÝROČÍ 
SVÉHO ZALOŽENÍ
Škola v Zahradním Městě je pro-
slulá rozšířenou výukou hudební 
výchovy. O její historii, úspěších 
i červnových oslavách se dočtete 
v rozhovoru s ředitelkou Evou 
Čuříkovou.

LETNÍ SCÉNA 
PRAHY IO

Heroldovy sady

DIVADLO DĚLÁM SRDCEM,
I KDYŽ JE TO NĚKDY SPÍŠE NA ŠKODU

ROZHOVOR S ALENOU ŠEBKOVOU
NA STR. 12–13



Ubytování na vrcholu 
Černé hory v Krkonoších

Mimořádně otevřeno  
veřejnosti pouze  
červen - srpen 2023
Zvýhodněná cena pro 
obyvatele Prahy 10 

Zvýhodněná cena  
za dopravu lanovkou

Volné podzimní termíny 
pro adaptační kurzy

iinnffo a ro a reezzeerrvvaacce ne naa

hhhhddeessiittkkaa..cczz
skenuj kód a

dozvíš se víc!

léto v krkonoších
hotel Prahy 10 mimořádně otevřen veřejnosti

Podrobnosti 
a přihláška na webu
hhdesitka.cz/letni-tabor-2023

Příspěvek rodičů je 6 250 Kč,
ostatní náklady hradí MČ Praha 10.

1.–12. 7. 23

Horský hotel na Černé hoře 
Janské Lázně

1.–12. 7. 23

LETNÍ TÁBOR PRO DĚTI 5–14 LETLETNÍ TÁBOR PRO DĚTI 5–14 LET

CESTA
KOLEM

 SVĚTA 
otočanajdeš

m
ap

u světa

TEMATICKÉ PŘÍMĚSTSKÉ  

TÁBORY
2023 I PRO DĚTI 6–13 LET

Tábory jsou dotovány 
MČ Praha 10.

Registrace on-line 
a více na
praha10.cz/
primestsky-tabor

2. turnus
14.–18. 8. 

ČESKÉ SVÁTKY 
A OSLAVY

1. turnus  
7.–11. 8.

NA STATKU     

Sport všeho druhu 
Kreativní činnosti 
Soutěže a hry
Celodenní výlet
Soutěže a hry
Celodenní výlet

3x denně jídlo:
svačina I oběd I svačina
+ pitný režim

ZŠ Hostýnská

 svačina svačina

Spoluúčast rodičů ve výši  
2 150 Kč / turnus a dítě 

s bydlištěm a školní
docházkou v Praze 10 

TÝDEN
PRO SENIORY

2023

Cena: 2 950 Kč
Zahrnuje dopravu, 
ubytování, plnou penzi 
a organizovaný program.

Pro seniory 65+ 
s trvalým bydlištěm 
na území MČ Praha 10

Více informací na webu 
hhdesitka.cz

záložka Pro seniory

Přihlášky 
k dostání od 22. 5. v infocentrech ÚMČ Praha 10. 
Vyplněnou přihlášku odevzdejte osobně v úředních hodinách na recepci 
Praha 10 – Majetková, a.s. (budova C, přízemí, krajní levý vstup). 
O přijetí rozhoduje pořadí doručení vyplněných přihlášek. 

Letní pobyty v Janských Lázních I Horský hotel na Černé hoře

PRO SENIORY
12. – 17. 7. I 17. – 22. 7. I 14. – 19. 8.12. – 17. 7. I 17. – 22. 7. I 14. – 19. 8.

Pobyty vede Jan Šiml a Petr Šeda

AKCE MĚSTSKÉ ČÁSTI
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 2  A KC E  M ĚSTS K É  ČÁST I

 4  ST Ě H OVÁ N Í  R A D N I C E  D O   ST R AŠ N I C

 6  H Ř I ŠT Ě  V   B E Z R U Č OVÝC H  SA D E C H

 6  D O P R AV N Í  Ú P R AVY  U   ZŠ  S O L I DA R I TA

 7  ZŠ  ŠV E H LOVA  S L AV Í  VÝ R O Č Í

 8  P O L I T I C K É  F Ó R U M

 1 0  R U Š E N Í  P O B O Č E K  P O ŠT Y

 1 0  P R O D EJ  VO L N ÝC H  BY T Ů

 1 2  R OZ H OVO R  –  A L E N A  Š E B KOVÁ

 1 6  K U LT U R N Í  S E RV I S

 1 8  N O C  KO ST E LŮ

 1 9  D ES Í T KOVÝ  U L I Č N Í K

 2 0  D Ě N Í  N A   D ES Í TC E

 2 1  JA K  S E  P O D N I KÁ  N A   D ES Í TC E

 2 2  Ž I VOT N Í  P R O ST Ř E D Í  /  SVOZ  O D PA D Ů

 2 3  D ES Í T KOVÁ  K Ř Í ŽOV KA

 24  I N Z E R C E

ÚVODNÍ SLOVO OBSAH

MILÍ SOUSEDÉ A ZEJMÉNA 
FOTBALOVÍ FANOUŠCI 
MEZI VÁMI, 

jistě jste zaznamenali, že se v poslední době opět 
dostává do popředí téma „Ďolíčku“, a tím i téma 
fotbalové Bohemky jako takové. Nejde o nic 
menšího než o další osud tohoto unikátního mís-
ta a fotbalového příběhu, který společně Ďolíček 
a Bohemians napsaly. 

Co je v této věci podstatné a mělo by zaznít 
hned na úvod? Že si nesmírně vážím všech 
našich fotbalových klubů na Desítce, samo-
zřejmě v čele se Slavií a právě Bohemians. Oba 
posledně jmenované týmy dělají naší městské 
části výbornou reklamu a jejich rivalita, daná 
i extrémní blízkostí jejich stadionů, patří ve světě 
fotbalu k tomu nejlepšímu, co si může fanoušek 
přát. Což také znamená jednu jedinou věc – jako 
místostarosta s gescí sportu chci, aby tento stav 
trval i do budoucna. Na Desítce mají mít podle 
mne své sídlo oba kluby a každý z nich má mít 
svůj „domácí“ stánek. Věřím, že podobně to cítí 
i drtivá většina fanoušků, ať již pochází z tábora 
bíločervených, nebo bílozelených. 

Co to ale znamená v praxi, kdy se „Ďolíček“ 
doslova rozpadá pod rukama? Je jasné, že 
rekonstrukce celého objektu, který je v majetku 
hl. m. Prahy, je finančně nákladná záležitost. To 
samozřejmě beru na vědomí, a snažím se proto 
podporovat hledání rozumného kompromisu. 
Ten by měl spočívat v tom, že Bohemka bude mít 
dobrý stadion, který splní parametry pro první 
ligu. Není z mého pohledu naopak třeba plánovat 
jakékoliv předimenzované projekty, které celý 
záměr finančně pohřbí a ani se nehodí do dané 
lokality. Ale ten zmíněný funkční a důstojný 
stánek, to je opravdu zásadní věc, kterou budu 
chtít ve vztahu ke všem zúčastněným stranám 
prosazovat. 

V tomto směru samozřejmě vítám nově ozná-
mený záměr magistrátu vypsat architektonický 
workshop, který by měl věc posunout dále a na-
vrhnout v poměrně krátké době základní ideové 
podoby možné rekonstrukce. Chci věřit, že po le-
tech přešlapování na místě je to impuls, který je 
myšlen zcela vážně a na který budou navazovat 
bezprostředně další kroky, včetně vytvoření 
detailní projektové dokumentace a následné 
realizace.  Stejně tak věřím, že se najde shoda 
na výši nájemného, které by Bohemka měla 
v budoucnu platit. Chápu na jedné straně zájem 
magistrátu na ekonomické udržitelnosti celého 
projektu. Na straně druhé, provádět rekonstrukci 
s tím, že nové nájemné by Bohemians ekonomic-
ky likvidovalo, nedává smysl. 

Co tedy říci závěrem? V celém procesu chci hrát 
maximálně aktivní roli a docílit toho, že sešívaní 
a klokani spolu na Desítce sehrají ještě pěknou 
řádku derby. A že Desítka bude moci být na oba 
tyto skvělé kluby i nadále patřičně hrdá. 

Sportu zdar a fotbalu zvláště!
 — Pavel Šutka, 
 místostarosta pro kulturu a sport
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DO STRAŠNIC 
ZA KVALITNĚJŠÍM 
SERVISEM PRO 
OBČANY 

Můžete popsat hlavní důvody, které vás 
vedly k tomuto rozhodnutí?
Osobně to považuji za logické vyústění 
debaty, která se kvůli havarijnímu stavu 
radniční budovy na Desítce vedla dlouhá 
léta. Pro kontext uvedu, že naši předchůdci 
v minulosti uvažovali o výstavbě nové radnice 
na Hagiboru a pak i ve Strašnicích. Nakonec 
se v minulém období, i hlasy nynějších kritiků, 
rozhodlo o stěhování úřadu a o rekonstrukci 
jeho budovy ve Vršovické ulici. Zdůrazňuji, 
že stěhování je v tuto chvíli již nevyhnutelné. 
Vnější plášť budovy včetně oken je v havarij-
ním stavu. To je ostatně důvod, proč je celý 
úřad již několik měsíců obehnán stavebními 
zábranami, které chrání kolemjdoucí. Druhým 
důvodem je energetická náročnost a ekono-
mika provozu. Dnes už máme data, která nám 
říkají, že radnice konzumuje prostředky nad 
míru rozumnou. Významným faktorem je také 
nedostatečný komfort pracovního prostředí 
pro úředníky. Obvodový plášť budovy nemá 
prakticky žádné izolační schopnosti, takže se 
musí v zimě extrémně topit. Naopak v létě je 
v některých místnostech nesnesitelné vedro 
a technický stav oken velice omezuje mož-
nost ventilace.

Byl nový objekt radnice vybírán podle něja-
kých specifických požadavků? 
Nové prostory jsme jako zástupci městské 
části hledali od května 2020, kdy se usku-
tečnily předběžné tržní konzultace. V létě 
minulého roku pak městská část oslovila de-
set tuzemských realitních kanceláří. Zároveň 
vypsala veřejnou zakázku na výběr náhradní 
budovy, na výzvu zareagovaly dvě společnos-
ti. Následně vznikla pracovní skupina, složená 
ze zástupců ODS, koalice VLASTA, České 
pirátské strany a ANO 2011. Ta po zhodnocení 
nabídek doporučila pokračovat v jednáních 
s firmou CARPET INVEST, která vlastní právě 

budovu ve Vinohradské ulici. Budovu budeme 
mít pronajatou po celou dobu plánované re-
konstrukce vršovické radnice. Nájemní vztah 
je formulován maximálně flexibilně, aby se 
z něj městská část mohla v případě potřeby 
bez problémů vyvázat.

Kde bude možné najít informace o stěhování?
Vedle informování prostřednictvím radničních 
novin, webových stránek praha10.cz a dalších 
komunikačních kanálů brzy spustíme také 
venkovní, on-line a tiskovou kampaň „Stě-
hujeme Desítku“. Díky ní se občané dozvědí 
všechny důležité a aktuální informace. Jisté 
je, že stěhování plánujeme tak, aby co nejmé-
ně narušilo fungování služeb. Vysoutěžili jsme 
manažera, který nám s přesunem pomůže, 
a již máme zpracovaný dispoziční generel 
celého nového úřadu. Každý úředník již dnes 
přesně ví, kde a v kterém patře bude mít stůl. 
S tím seznámíme také občany, aby se v nové 
budově jednoduše zorientovali.

Jak naložíte se stávající budovou radnice 
ve Vršovicích?
To zásadní řeknu hned na začátku: budovy 
v srdci Vršovic nenecháme chátrat. Naopak 
jsem přesvědčen, že celé okolí sídliště Vlasta, 
ohraničeného bývalým areálem Koh-i-Nooru, 
radnicí a KD Eden, si zaslouží zásadní promě-
nu k lepšímu. Teď k příběhu stávající budovy. 
V minulém volebním období se připravil 
projekt rozsáhlé a nákladné rekonstrukce, 
jehož rozpočet přesahoval miliardu korun. 
To je suma, kterou městská část nemůže 
vynaložit ze svých vlastních peněz. Proto jsme 
do jednání zapojili magistrát, který přislíbil 
500milionovou bezúročnou půjčku. Stanovil 
si však podmínky, z nichž tou nejpřísnější 
bylo srazit rozpočet celé akce na 915 milionů 

Úřad městské části 
Praha 10 čeká histo-
rická změna – velice 
brzy se přestěhuje z Vršovic na strašnickou 
adresu Vinohradská 3218/169. Administra-
tivní operace „Kulový blesk“ se uskuteční 
v průběhu léta, v září už budou úředníci 
pracovat v novém prostředí. O důvodech, 
které ke stěhování vedly, i osudu stávající 
radnice jsme si povídali se starostou Marti-
nem Valovičem.

Pane starosto, co bude stěhování radnice 
znamenat pro občany Desítky?
Přesun do mladší a modernější budovy 
přinese lepší zázemí pro úředníky, komfort-
nější prostředí, a tím i kvalitnější služby pro 
občany. O tom jsem přesvědčen. Například 
stavební archiv, který schraňuje velmi dů-
ležité dokumenty, dnes funguje v naprosto 
nevyhovujících podmínkách. I vyřizování 
běžné agendy, jako je vyzvedávání pasů a ob-
čanských průkazů, bude mnohem příjemnější. 
Jediné, na co si lidé budou muset zvyknout, 
je nové umístění radnice. V tomto ohledu 
ale vnímám pozitivně i zvýšení dopravní 
dostupnosti. Úřad se nachází u tramvajové 
a autobusové zastávky Vinice a v docházkové 
vzdálenosti od stanice metra Strašnická, kde 
mimo jiné staví autobusy ze Zahradního Měs-
ta. Benefitem je i příznivější situace ohledně 
parkování pro občany.

Kde přesně občané novou radnici najdou?
Stěhujeme se do oblasti pod někdejší 
strašnickou vinicí, přesněji do místa, kde se 
setkávají ulice Vinohradská, Starostrašnická, 
Černokostelecká a Na Palouku. Budeme sídlit 
v přibližně 20 let starém oválném objektu, 
který dříve využívala banka. Přesunou se sem 
všechny odbory s veškerou úřední agendou, 
takže nebudeme rozkročeni do několika bu-
dov, jako to mají některé městské části.

STAROSTA MARTIN VALOVIČ

NOVÁ „RADNICE" PRAHY 10 VE STRAŠNICÍCH

RADNICE INFORMUJE
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Praha 10 má v porovnání s jinými tuzem-
skými samosprávami jeden z nejlepších 
systémů řízení kvality práce. Vypovídá 
o tom i jeho opětovná certifikace podle 
mezinárodní normy ČSN EN ISO 9001:2016, 
kterou úřad městské části úspěšně prochází 
již od roku 2004. Kvalitu práce zdejších 
úředníků oceňují i samotní občané.

V rámci řízení je desítková radnice od roku 
2013 součástí benchmarkingové iniciativy, 
která umožňuje porovnání výsledků kvality 
práce s ostatními českými městy. Praha 10 
přitom spadá do pracovní skupiny A, kam pa-
tří zhruba třicet větších krajských a okresních 
měst. Z nich pouze tři se mohou pochlubit 
právě certifikátem systému řízení kvality 
podle normy ISO 9001. „Tento systém výrazně 
pomáhá v řízení organizace a v nastavování 
jejích interních procesů. Poděkování za ob-
hájení certifikátu a za dodržování směrnic 
a instrukcí souvisejících s tímto systémem pa-
tří všem našim zaměstnancům a úředníkům,“ 
říká tajemnice úřadu městské části Jana 
Hatalová.

Důležité ale je hlavně to, že kvalitu práce 
úředníků na radnici Prahy 10 oceňují také 
místní občané. Jednou za dva roky organizu-
je MČ Praha 10 anketu spokojenosti občanů, 
která probíhá obvykle v říjnu a listopadu. 
Návštěvníci úřadu tak mohou ohodnotit 
práci úředníků známkami jako ve škole. Úřad 
může být na své hodnocení náležitě hrdý, 
protože průměrná známka naposledy vyšla 
v hodnotě 1,05. 

Práci úředníků hodnotí pozitivně i minister-
stvo vnitra. To na základě její kvality v loň-
ském roce udělilo Praze 10 ocenění Přívětivý 
úřad v rámci hlavního města Prahy, ve stej-
ném roce Desítka uspěla také v mezinárodní 
soutěži inovací Quality Innovation Award 
a stala se šampionem zdravých měst, obcí 
a regionů. Za zmínku stojí i Cena za kvalitu 
ve veřejné správě za rok 2021 za dlouhodobé 
řízení kvality dle ISO 9001 a místní Agendy 21.

ÚŘAD OBHÁJIL 
SVOU KVALITU

korun. To se povedlo, ale do příprav investice 
zasáhla epidemie covidu-19 a válka na Ukra-
jině, což vyhnalo inflaci a ceny stavebních 
prací do závratných výšin. Reálně by ten samý 
projekt v současnosti stál 1,5 miliardy, možná 
1,8 miliardy korun. A to je v době napjatých 
rozpočtů nerealizovatelná věc. My samozřej-
mě jednáme s novým vedením hlavního města 
a děláme vše pro to, abychom prostředky 
na rekonstrukci sehnali, ale je potřeba připra-
vit si scénář i pro případ, že je neseženeme. 
Opravy a nějaké dílčí úpravy staré radnice 
nemají smysl. Byly by to vyhozené peníze, pro-
tože budova se musí očesat až na skelet, zba-
vit azbestu, kompletně nově opláštit a vybavit 
novými rozvody. Opakuji, že nám na té budo-
vě, a hlavně tedy na té lokalitě u Vlasty, velmi 
záleží. Proto jsme nechali zpracovat rozsáhlou 
ekonomickou analýzu, která nám napoví, jak 
s budovou a jejím okolím dál naložit.

Nedávno vás navštívil primátor Bohuslav 
Svoboda, požádal jste ho o poskytnutí pro-
středků na rekonstrukci?
Pan primátor nás navštívil přímo v budově 
úřadu, takže viděl prostory na vlastní oči, 
stejně jako si je nedávno prohlédla řada 
novinářů po tiskové konferenci konané právě 
ke stěhování. Stav radniční budovy je nespor-
ně velkým tématem, ale návštěva primátora 
Svobody se prioritně točila kolem financo-
vání škol a školských kapacit. Jsou to totiž 
spojené nádoby. My víme, že musíme rozvíjet 
školské kapacity, ale od magistrátu dlouho-
době nedostáváme tolik peněz, kolik bychom 
reálně potřebovali vzhledem k očekávanému 
demografickému vývoji a přísunu obyvatel 
v souvislosti s výstavbou nových domů. Proto 
jsem rád, že zdárně pokračuje projekt rekon-
strukce základní školy ve Strašnicích, která 
po otevření pojme až 360 žáků. V ZŠ Hostýn-

ská a Břečťanová zase můžeme postavit nové 
pavilony, protože na těchto pozemcích je pro 
to prostor. Paralelně s tím stavíme novou ma-
teřskou školu v Bajkalské a rekonstruujeme 
jesle v Jakutské ulici.

Navýšení prostředků od hlavního města jste 
požadoval i v rámci Sněmu starostů, máte 
nějakou zpětnou vazbu od ministerstva 
školství?
Proběhlo první kolo jednání, které ale kon-
krétní výsledky nepřineslo. Navíc se mezitím 
vyměnil ministr, tak uvidíme. Za sebe mohu 
slíbit, že budu pokračovat v tlaku na to, aby 
se problém s kapacitami a podfinancováním 
škol řešil. Rozhodně musí přestat doba, kdy 
se nad požadavky Prahy mávne rukou s odů-
vodněním, že je to bohatý region, a postaví se 
školy někde ve středních Čechách.

Počítáte s dalšími možnostmi, jak přinést 
do rozpočtu městské části více prostředků 
na výstavbu a rekonstrukce škol? 
Ano, pracujeme také s tzv. kontribucemi, 
což je finanční spoluúčast privátního sek-
toru na veřejných výdajích. Tuto metodiku 
jsem připravil v minulém období ve spolu-
práci s předními odborníky. Praha 10 byla 
jednou z prvních městských částí, která 
se inspirovala v zahraničí a připravila si 
funkční manuál toho, jak přimět developery 
ke spolupráci. Dnes víme, že nám kontri-
buce do rozpočtu přináší stovky milionů 
korun, a ty prostředky směřujeme primár-
ně do rozvoje, rozšiřování a obnovy škol. 
Jednání s investory jsou samozřejmě někdy 
obtížná. Praxe ale ukázala, že většinou 
na naše podmínky přistoupí. Potřebují totiž, 
aby zákazníci, kteří si od nich kupují byty, 
měli všechny potřebné služby v dostupné 
vzdálenosti. 

SOUČASNÁ BUDOVA RADNICE VE VRŠOVICÍCH
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po 4/9
Zahájení happeningu Playstreet
aktivity pro děti  a dospělé od 8.45 do 14.00 hod.

so 10/9
Zažít město jinak
13.00 Stůl pro Solidaritu – sousedský oběd, pořádá 
spolek Sídliště Solidarita 

so 16/9 – pá 22/9 
Pěšky do školy a soutěž tříd

so 23/9 – ne 24/9
Festival Maňána
pořádá spolek Metaculture

Beseda pro veřejnost
představení trvalých úprav dopravy, pořádá spolek 
Pěšky městem

P L AY S T R E E T  –  P R O G R A M

Naše městská část spravuje dohromady 
přes osmdesát dětských hřišť, která si po-
stupně říkají o rekonstrukci. Mezi ta nejnavštěvovanější patří i hřiště 
v Bezručových sadech, jehož renovaci v tomto roce doporučil Odbor 
životního prostředí. Podoba veřejných prostranství by se neměla 
navrhovat jen od stolu, tedy bez zapojení lidí, kteří v nich tráví volný 
čas. A tak jsme zjišťovali, jaké hřiště by si lidé představovali právě 
v nejzápadnějším cípu Prahy 10.

Co by se místním líbilo, jsme zjišťovali hned několika způsoby. Nejprve se 
dobrovolnicky angažoval Sněm žáků Desítky. Studenti provedli terénní 
průzkum. V exponovaných časech zaznamenávali počet dětských ná-
vštěvníků včetně jejich věku. Vypracovali i přehled toho, které herní prvky 
děti využívaly nejčastěji. Pobavili se i s rodiči, a tak si výzkum v terénu vy-
zkoušeli opravdu zevrubně. Díky nim teď víme, že na toto hřiště na pomezí 
Prahy 10 a Prahy 2 dochází podobný počet uživatelů z obou městských 
částí a že děti nejvíce zajímají houpačky a velké pískoviště. Naopak podle 
ohlasů zde chybí hrad nebo prolézačky pro větší děti. Lidé si na tomto 
hřišti nejvíce pochvalují stín v létě, který obstarávají vzrostlé stromy. 

Nedílnou součástí zapojení veřejnosti bylo i setkání přímo na místě, které 
se uskutečnilo 10. května. Rodiče s dětmi tu měli možnost vyjádřit se k po-
době budoucího hřiště a klást doplňující dotazy přítomným zastupitelům 
a dalším zaměstnancům úřadu. Lidé přicházeli se skvělými nápady, záro-
veň se byli schopni držet při zemi, aby si nevysnili hřiště mimo prostorové 
a finanční kapacity. Díky těmto podnětům nyní Praha 10 může projektan-
tovi zpřesnit zadání nové podoby hřiště. Mezi užitečné postřehy na zlep-
šení patří například to, že od vstupní branky k lavičkám by měla vést 
zpevněná plocha, protože teď se kočárkům po kamínkách těžko projíždí. 

Základní škola Solidarita se 
zapojila do projektu Bez-
pečné cesty do školy. Díky 
tomu byla navržena opatření, která poslouží 
ke zklidnění dopravy v okolí školy a zajistí 
větší bezpečnost žáků. Na novou dopravní 
situaci si budete moci zvyknout v rámci mě-
síčního happeningu Playstreet, který škola 
připravuje společně s partnery, k nimž patří 
hlavní město Praha, městská část Praha 10, 
Kreativní Praha, Pešky městem, Metacultu-
re nebo spolek Sídliště Solidarita. 

O NOVÉ PODOBĚ HŘIŠTĚ 
NA VINOHRADECH

PLAYSTREET 
NA SOLIDARITĚ

Po setkání s veřejností následovala on-line anketa, protože se přece 
jen nedá očekávat, že by se mohli v jeden čas dostavit všichni, kdo 
chtějí do rekonstrukce promluvit. „Na podzim je plánováno zaháje-
ní rekonstrukce, která by měla za ideální situace skončit do konce 
tohoto roku. Jednotlivé prvky na stávajícím hřišti musí městská část 
urychleně z bezpečnostních důvodů nechat odmontovat. Proto bylo 
důležité, že se občané mohli vyjádřit, dokud měli hřiště před očima. 
Od chvíle, kdy se začnou prvky rozebírat, bude hřiště k dispozici jen 
velmi omezeně,“ uvedl Milan Maršálek, radní pro životní prostředí 
a udržitelnost, do jehož působnosti spadá agenda dětských hřišť. 
„Další letošní finance určené na rekonstrukce dětských hřišť plánu-
jeme využít k vyprojektování dílčích oprav několika dalších herních 
ploch,“ doplnil radní Maršálek.  

 — Alena Snelling, oddělení strategického rozvoje a participace

Akce se bude konat od pátku 1. do neděle 
24. září v úseku ulice Brigádníků mezi ulicemi 
Solidarity a Turnovského. Zde dojde k přechod-
né úpravě dopravního provozu, která znemožní 
vjezd všech motorových vozidel do ulice přímo 
před základní školou. Otevřením komunikace 
pro pěší, jezdce na koloběžkách a cyklisty se 
areál školy symbolicky stane součástí parku 
a příchod dětí nebude ohrožen automobilovou 
dopravou. Získaný prostor bude v průběhu 
zkušebního provozu používán pro výuku dětí, 
pro setkávání místní komunity a jiné kulturní 
a společenské akce pořádané partnery projek-
tu. Pokud přece jen budete v září potřebovat 
dovézt děti ke škole autem, parkujte prosím 
na vyhrazených místech K+R v ulici Solidarity 
a V Olšinách nebo na volných místech v rámci 
modrých a fialových parkovacích zón pro drži-
tele parkovacích oprávnění v ZPS.

Nová dopravní situace si klade za cíl:
•  zajistit bezpečnější příchod dětí do školy,
•  inspirovat rodiče a děti, jak bezpečně dora-

zit do školy bez využití automobilu,
•  podpořit samostatnost dětí a pomoci jim 

osvojit si kompetence, jak se pohybovat 
v dopravním provozu,

•  podporovat zdravější ovzduší v blízkosti 
a klidnější okolí školy.

Zvýšení bezpečnosti zajistí také nový pře-
chod před školou, prvky potvrzující obytný 
charakter zóny 30 v ulicích Solidarity a Dvou-
letky (lichoběžníkové zpomalovací polštáře 
a symboly na vozovce). V řešení jsou i trvalé 
stavební úpravy nebezpečných míst.

RADNICE INFORMUJE
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ŠVEHLOVKA 
SLAVÍ VÝROČÍ
Základní škola 
ve Švehlově ulici 
v Zahradním Městě je v rámci Prahy 10 
bezpochyby originální, a to nejen z hle-
diska bohaté historie, ale také třeba díky 
vyučování s rozšířenou hudební výchovou. 
V letošním roce si škola připomíná 55 let 
od svého založení. O její minulosti, úspěších 
žáků, náročných zápisech prvňáčků, ale 
i o plánovaných oslavách jsme si povídali 
s ředitelkou Evou Čuříkovou.

Mohla byste nám ve stručnosti popsat 
historii školy?
Výstavba základní školy v tehdejší Komaro-
vově ulici začala v roce 1965 a k slavnostnímu 
záhájení jejího provozu došlo 2. září 1968. 
O čtyři roky později se uskutečnil experiment 
s celodenním výchovným systémem zamě-
řeným na práci dětí v zájmových kroužcích. 
Za zmínku stojí také 27. duben 1977, kdy se 
v areálu školy konala celoobvodní slavnost. 
Při té příležitosti bylo zasazeno šest stromků 
na počest toho, že počet obyvatel Česko-
slovenska v té době překročil 15 milionů. 
Na naší škole měl vždy dobrou tradici sport, 
dařilo se hokejovému družstvu, basketbalis-
tům, družstvu ve vybíjené i ve fotbale. Naši 
žáci se úspěšně účastnili i Běhu Večerní 
Prahy. V roce 1982 byla ve škole otevřena 
Síň kosmonautiky s informacemi o sovětské 
a světové kosmonautice. Část expozice byla 
věnována památce sovětského kosmonauta 
V. M. Komarova, podle kterého se škola pů-
vodně jmenovala. 

Rodiče dětí z naší základní školy navíc mají 
spolek, s nímž dlouhodobě spolupracujeme. 
Spolek se podílí na pořádání některých škol-
ních akcí, financuje například pronájmy kon-
certních sálů, zajistil pro žáky oslavu Dne dětí, 
přispěl na pořízení nových knih do knihovny, 
na výtvarné potřeby i na ročenky pro deváťá-
ky. Rodiče se také s oblibou účastní školních 
akcí společně s dětmi.

Máte za sebou zápisy do prvních tříd, jak 
probíhaly?
Zápisy byly poměrně náročné, neboť počet 
zapsaných dětí značně převyšoval kapacitu 
školy. Proto bylo nutné přistoupit k losování 
za přítomnosti notáře, které se týkalo dokon-
ce už i spádových uchazečů. Situace se však 
každým dnem mění, neboť některé děti jsou 
zapsány na více školách.  

Plánujete nějakou oslavu letošního školního 
výročí?
Pětapadesátiny si oslavu nepochybně zaslou-
ží. Proto připravujeme zahradní slavnost 
v areálu školy, která se uskuteční ve středu 
28. června se slavnostním zahájením v 15.30. 
Akce proběhne pod záštitou pražského 
primátora Bohuslava Svobody, který přijal 
naše pozvání, stejně jako starosta Prahy 10 
Martin Valovič a radní pro školství Ondřej 
Počarovský. Příjemnou atmosféru setkání 
určitě pomohou navodit také hudební vy-
stoupení žáků, zahraje školní kapela a zapojí 
se i někteří pedagogové. Pro děti budou 
k dispozici atrakce, soutěže o ceny a různé 
dílničky.  Celou akci podporuje městská část 
Praha 10. My se na ni moc těšíme a srdečně 
vás všechny zveme. 

Švehlova 2900/12,  Praha 10 – Záběhlice
tel. :  272 652 024
e-mail :  zssvehlova@zssvehlova.cz
www.zssvehlova.cz
www.facebook.com/zssvehlova

Z Š  Š V E H L O VA

EVA ČUŘÍKOVÁ, ŘEDITELKA ZŠ ŠVEHLOVA

DOBOVÝ SNÍMEK ZÁKLADNÍ ŠKOLY VE ŠVEHLOVĚ ULICI

Kteří ředitelé školu vedli?
První ředitel Vladimír Sobek působil ve škole 
až do roku 1986, po něm následovali v krát-
kých obdobích Miloslava Votýpková, Marcela 
Vohralíková a Ladislav Kulhánek. Od roku 
1991 byla dvacet tři let ředitelkou Milena 
Repaská. Kromě úctyhodné délky působení 
v této pozici se ale do školních dějin nesma-
zatelně zapsala svojí osobností. Neúnavně 
pomáhala svým žákům a podporovala kolegy, 
mladým učitelům dávala šanci posunout se 
profesně kupředu. Její zásluhou bylo také 
v roce 2009 spuštění projektu tříd s rozšíře-
nou výukou hudební výchovy, na který jsme 
dnes nesmírně pyšní.
 
Můžete nám jej trochu přiblížit? 
V každém ročníku máme jednu třídu s roz-
šířenou hudební výchovou. Výuka zahrnuje 
hlasovou výchovu, hudební teorii, hru na zob-
covou flétnu a sborový zpěv. Žáci se účastní 
různých hudebních projektů a soutěží. Pod 
vedením našich učitelek sklízejí zasloužené 
úspěchy, například dvakrát zvítězili v sou-
těži „Praha 10 má talent“ a v krajském kole 
„Celostátní přehlídky školních dětských 
pěveckých sborů“ získali třikrát Zlaté pásmo. 
Od minulého školního roku probíhá projekt 
jen na 1. stupni, zatímco na 2. stupni funguje 
jako zájmová činnost. Starší žáci proto založili 
školní kapelu, která má od prvních veřejných 
vystoupení značný ohlas. Dokonce už o ní 
natáčela Česká televize reportáž do pořadu 
Planeta YÓ. Velice si vážíme i podpory, které 
se našemu hudebnímu projektu dostává 
od rodičů.

Jakými dalšími aktuálními úspěchy se mů-
žete pochlubit?
Máme spoustu šikovných dětí, kterým se 
ve dle hudby daří i v jiných činnostech. 
Například v roce 2019 se nám podařilo získat 
prvenství v projektu „Příběhy našich souse-
dů“ a v soutěži „Gate Comedians“, o dva roky 
později jsme se stali nejúspěšnější základní 
školou v matematické soutěži MaSo. A letos 
jsme byli nejlepší mezi pražskými školami 
v soutěži finanční gramotnosti a on-line bez-
pečnosti „Filipův pohár“. Naši skvělí učitelé 
zase obsadili první dvě místa při udílení Ceny 
bratří Čapků Prahy 10.

Jaké zájmové aktivity nabízí škola žákům? 
Žáci si mohou vybrat z celé řady kroužků. 
Patří k nim keramika, kreativní tvoření nebo 
veselá věda. Na pestré nabídce spolupracuje-
me s agenturou Kroužky, s jazykovou školou 
Libere, s knižním klubem Fragment, žáci se 
také mohou stát členy Klubu mladého diváka. 
Ze sportovních aktivit nabízíme gymnastiku, 
basketbal, taekwondo, řecko-římský zápas, 
judo a florbal, zájemce také naučíme hrát 
šachy.

Jak spolupracujete s rodiči?
Vedení školy se vždy před třídními schůzkami 
schází se zástupci rodičů jednotlivých tříd. 
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racujeme na tom, aby kolem skateparku 
Gutovky byl pořádek a klid. Mým cílem je 

přispět k tomu, aby park a jeho okolí bylo tak 
bezpečné, jak tomu bývalo dříve. 

Nedávný incident, kdy se tu poprali nezletilí, 
z toho někteří podle všeho minimálně pod 
vlivem alkoholu, je bohužel jen potvrzením, že 
situace v jinak oblíbeném parku byla dlouho-
době neřešená, zanedbaná a žádá si systémo-
vá opatření.

Od chvíle, kdy jsem se stal místostarostou 
pro bezpečnost, sleduji, že situace na Gutovce 
není dobrá. Skupinky dětí a mladých lidí často 
ničí vybavení, posilněni alkoholem vyvolávají 
potyčky, znepříjemňují život ostatním. Pravdou 
také je, že s teplejším počasím se tato situace 
ještě zhoršila. 

Dobrá zpráva pro všechny, kteří si tu chtějí 
užít volno bez potyček, ale je, že už pracuje-
me na zlepšení a výsledky se dostaví rychle. 
Za poslední týdny jsem svolal bezpečnostní 
komisi, jednal s provozovatelem Gutovky i se 
zástupci policie. Všichni chtějí situaci řešit 
a rýsují se smysluplná opatření. 

Bude posílena bezpečnostní služba v parku, 
a to zejména v nejvytíženějších hodinách, kdy 
k většině incidentů dochází. Jednáme o čas-
tějších pochůzkách policie, spolupracujeme 
s policií městskou i státní, s kolegy ze sociál-
ních služeb. Děkuji všem za jejich důslednost, 
která se snad brzy promítne do fungování 
parku, kde se všichni budou cítit dobře.

 — Bc. Radek Lojda
 místostarosta, Společně pro Prahu 10

ládnoucí koalice na Praze 10 připravuje 
na prázdniny stěhování úřadu do ná-

hradních prostor. Na jak dlouho se úředníci 
přestěhují? Co bude s budovou úřadu? Neví-
me. Pronájem náhradního objektu je plánován 
na minimálně 4 roky a městskou část bude stát 
přes 300 milionů korun. Přitom námi navrhova-
ná nová budova by stála necelých 800 milionů 
korun a navíc bychom ušetřili i za pronájem.

Nehrozí při pronájmu náhradních prostor ně-
jaký střet zájmů? Je v tomto procesu všechno 
čisté, transparentní? Toto jsou slova zastupi-
tele koalice Vlasta. Máme se obávat toho, že 
dojde ke stejné situaci jako u kulturního domu 
Eden? Budova se nechá také chátrat a pak se 
prodá nějakému developerovi ? A úředníci zů-
stanou v pronajatých kancelářích již napořád. 

Kde jsou zástupci koalice Vlasta a TOP 09, 
kteří organizovali petice na podporu rekon-
strukce budovy úřadu? Jejich hlavním heslem 
bylo: „Stop miliardové radnici.“ Platí stále jejich 
slova „Opravíme budovu pro další generace“? 
Vrací se na Prahu 10 rozprodávání majetku, 
jako to bylo v minulosti s byty města?

Příprava rekonstrukce, jejíž hodnota je od-
hadována na minimálně 1,5 miliardy, stála nás, 
občany Prahy 10, již přes 70 milionů korun. 
Kdo z ODS, TOP 09 nebo Vlasty ponese odpo-
vědnost za tyto investované desítky milionů 
korun, pokud k rekonstrukci nedojde?

 — Martin Kostka
 zastupitel, ANO 2011

valita materiálů předkládaných na po-
sledním zastupitelstvu ukázala nový směr 

radnice. Ztrátu profesionality a odbornosti 
a nástup neznalosti a mocenské arogance. Chy-
bí odborníci ve vedení radnice a také „kovaní 
úředníci“. 

Současná personální politika úřadu je při-
nejmenším zvláštní. Pozice vedoucích odborů 
jsou dlouhodobě neobsazené nebo dočasně 
pověřené a čekají na toho správného „koně“. 
Mnohdy je na vedoucí místo dosazen úředník 
bez jakékoli znalosti jemu svěřené agendy, ale 
za velmi zajímavou finanční odměnu. Klíčové 
odbory hlásí podstav úředníků. Byli buď odejiti, 
nebo odcházejí sami.

Důvodem je velmi agresivní a vyhrocené 
klima napříč celým úřadem.  Koalice zrušila 
právní oddělení, které je pro chod úřadu ne-
zbytné. Na druhé straně vznikají nová oddělení 
a nové odbory, bez kterých by se fungování 
úřadu zcela jistě obešlo. Do vedoucích pozic se 
vracejí známé tváře úředníků, kteří byli z úřadu 
již jednou odejiti. To vše se logicky podepisuje 
na kvalitní správě úřadu, kterou ve svém dů-
sledku pocítí hlavně občané. 

Závěrem jen pravdivé lidové rčení: „Ryba 
smrdí od hlavy.“
 — Ing. Romana Šímová, LL. M., MBA
 zastupitelka, ANO 2011

ít zdravou a šťastnou rodinu je možná 
jeden z nejvyšších cílů v životě člověka. 

A není to nic automatického ani jednoduché-
ho. Každá rodina v sobě spojuje řadu agend – 
od výchovy dětí, péče o blízké, pomoci v těžké 
životní situaci až po  časté nákupy či potřebu 
volnočasového vyžití. Taková soběstačná 
a fungující rodina pak může být pro veřejnou 
správu dobrým partnerem, který spoluvytváří 
živé, vzdělané  a zdravé město. A takový part-
ner si zaslouží podpořit. 

Abychom mohli pomoci budovat kvalitní 
rodinný život na území Prahy 10, musíme 
v prvé řadě sjednotit informace o chybějí-
cích školních kapacitách, o domácnostech, 
o pediatrech a gerontolozích, o rodinách 
cizinců, musíme v každé čtvrti řádně zma-
povat poskytované služby, pochopit potřeby 
rodin, teenagerů, důchodců a dalších skupin 
obyvatel. 

Jedině pak můžeme vytvořit přehled aktivit, 
projektů či opatření, díky kterým můžeme jako 
samospráva pomoci vytvořit bezpečné město 
pro rodiny, kde bude dostatek aktivit pro spo-
lečné vyžití, kde budou fungovat školy a kde 
s rodinami dokážeme dobře komunikovat, 
předcházet krizovým situacím a řešit palčivé 
otázky, které denně zažívají.

 — MgA. David Kašpar
 místostarosta, VLASTA a STAN 

 s podporou KDU-ČSL
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V TÉTO RUBRICE VYJADŘUJÍ SVÉ NÁZORY ČLENOVÉ ZASTUPITELSTVA 
MĚSTSKÉ ČÁSTI PRAHA 10. ZASTUPITELÉ MOHOU PSÁT NA VOLNÉ TÉMA 
DLE SVÉHO VLASTNÍHO UVÁŽENÍ. REDAKCE DO PŘÍSPĚVKŮ NEZASAHUJE.

POLITICKÉ
FÓRUM
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adnice Prahy 10 se stěhuje do soukromé-
ho nájmu, podle smlouvy může zaplatit 

téměř až půl miliardy! Peníze na rekonstrukci 
vlastní budovy přitom současná rada neumí 
zajistit a oprava je v nedohlednu. Jde o obří 
kšeft s radnicí!

Tak zásadní krok, jakým je stěhování rad-
nice, odsouhlasila Rada MČ pouze na svém 
mimořádném jednání 13. dubna 2023. Našeho 
zastupitele na jednání nepustili a na naši vý-
zvu, aby o takto zásadním kroku rozhodovalo 
celé zastupitelstvo, ani nezareagovali.

Původní poptávka MČ Praha 10 i nabíd-
ka Carpet Invest s.r.o. byla přitom pouze 
na 2 roky (a to po dobu probíhající rekonstruk-
ce radnice) + případná opce. Radou schválená 
smlouva je přitom na 4 roky + 3 roky opce 
a rekonstrukce nikde. Uzavřená smlouva je 
navíc první 4 roky prakticky nevypověditelná.

Co bude se současnou budovou radnice? To 
nikdo neví. Místostarosta Pek dokonce připus-
til variantu, že se budova prodá, opraví a úřad 
si ji bude následně pronajímat. Ano, to už Pra-
ha jednou pamatuje, i když na kauzu Škodův 
palác by každý rád zapomněl. Na závěr bych 
rád radnici popřál, ať nedopadne stejně špatně 
jako nedaleký Eden.
 — Ing. Petr Beneš
 zastupitel, Piráti

R

veřejných statcích a penězích by se mělo 
rozhodovat veřejně, otevřeně a transpa-

rentně (zejména, když se jedná o velké částky 
a na dlouhou dobu)!

Na tiskovce 4. 5. ke stěhování radnice řekl 
radní Kašpar: „Celé území sídliště Vlasta 
včetně plánů na… Nový Eden má obrovský 
rozvojový potenciál a budova současné radni-
ce v něm hraje důležitou roli… Za sebe a celou 
koalici Vlasta mohu slíbit, že budeme dbát 
na to, aby se o osudu radnice rozhodovalo 
průhledně a že o našich krocích budeme vždy 
informovat otevřeně a srozumitelně.“

Jak je to ve skutečnosti? Na ZMČ 3. 4. jsme 
dostali vyčerpávající informace o minulosti, 
ale o budoucnosti vůbec nic. Bod byl opozici 
na zastupitelstvu zamítnut.

Rada o tomto klíčovém tématu, které Pra-
hou 10 hýbe již min. 10 let, rozhoduje na mimo-
řádném jednání 13. 4. za zavřenými dveřmi.

Prostor pro interpelace usurpují koaliční 
chváliči, aby se na opozici nedostalo. 

Rada zrušila hodiny pro veřejnost.
Rada pořádá utajené tiskovky na osobní 

pozvání.
Když jako opoziční zastupitelka sleduji, jak 

to současná Rada MČ P10 má ve skutečnosti 
s transparentností a otevřeností informací 
vůči občanům, začínám se bát, jak to asi mů-
žou myslet s tím „obrovským rozvojovým po-
tenciálem sídliště Vlasta a jeho širšího okolí“.

Ptejte se svých radních, jak to VLAST(A)ně 
bude! 
 — Ing. Bohdana Holá
 zastupitelka, Piráti
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řed volbami zazněl od ODS a TOP 09 
slib, že v době krize pomohou rodinám 

s dětmi do 3, resp. 8 let, které nemohou chodit 
do školy, částkou 4 tis. Kč na období říjen až 
leden. Současně zaznělo: „Nejsou to plané 
a nesplnitelné sliby.“ Velice mě udivilo, když mi 
radní pro finance Koumarová (ODS) odepsa-
la, že možnost podpořit děti do 3 let, které 
nedochází do MŠ nebo ZŠ a pochází z rodin 
v neutěšené finanční situaci, není v současné 
chvíli řešena v rámci rozpočtu MČ P10 ani 
jiným způsobem, jelikož MČ P10 nemá info 
o tom, že by takové rodiny s dětmi bylo nutné 
podpořit.

Coby další planý slib se ukazuje být ten 
o dvou parkovacích domech. Před volbami 
expert na dopravu, současný radní pro kulturu 
Šutka (ODS), hlásá: „Máme zpracované studie, 
budeme hledat cesty, jak parkovací domy po-
stavit a provozovat s přínosem pro obyvatele 
za současné ekonomičnosti jejich fungování.“ 
Realita? Výstavbu obou domů 3 měsíce po vol-
bách „odpískal“ současný radní pro dopravu 
Pobuda (ODS). Situaci začal řešit ÚOHS.

Jak se sliby o pomoci v krizi ladí zrušení 
Kontaktního centra bydlení, nechávám na zvá-
žení laskavému čtenáři. www.pirati10.cz

 — Mgr. Michal Kočí
 zastupitel, Piráti

íce, či méně kamer na teritoriu Prahy 10? 
Jsou na to rozdílné názory. Více znamená 

větší možný zásah do soukromí osob /tzv. vel-
ký bratr/, ale také větší prevence bezpečnosti. 
Méně znamená samozřejmě opak. 

Praha jako taková v současné době dispo-
nuje cca 1260 kamerovými systémy. Z toho 
policejní obvod Praha I cca 480, Praha II 160, 
Praha III 414 a Praha IV cca 200 kamer. Z toho 
vyplývá, že pomineme-li Prahu II, je Praha IV 
(zahrnuje MČ Praha 4 a 10) na počet obyva-
tel hluboko pod zenitem co do počtu kamer. 
V rámci predikce kriminality by tedy mohlo 
být zcela opodstatněno další umístění kame-
rových systémů v naší městské části. 

V současné době nás nejvíce trápí krimina-
lita drobných krádeží, vloupání do motorových 
vozidel a krádeží věcí z nich, poškozování 
majetku, sprejerství, výtržnosti, alkohol a dro-
gy na veřejnosti i rušení nočního klidu. K tomu 
všemu by nám mohly další kamerové systémy 
v rámci prevence kriminality pomoci. 

Dávám tedy na zvážení, ano, či ne? Více, 
či méně kamer? Budu rád za Vaše podněty 
a připomínky.
 — Mgr. Stanislav Šimek
 zastupitel, SPD, Trikolora a NK pro Prahu 10

o Heroldových sadů se vrací divadlo! 
Startujeme 8. 6. otevřeným koncertem 

pro veřejnost a následně až do 27. 6. pokraču-
jeme každodenními divadelními představeními 
pro dospělé i děti. Celou akci pořádáme jako 
městská část s tím, že jsme oslovili divadla 
na Praze 10 s nabídkou účasti. 

Tuto nabídku k mé velké radosti využili 
všichni oslovení, a můžeme se tak těšit na Vr-
šovické divadlo MANA, Strašnické divadlo, 
BR divadlo, Vzlet & Vosto5 a divadlo OLDstars. 
Celou akci samozřejmě plánujeme tak, aby 
měla co nejmenší dopad na běžné fungování 
místa. Stejně tak vše konzultujeme z pohledu 
péče o zeleň, která by měla být dotčena jen mi-
nimálně. Pevně tedy věřím, že pozitivní přínos 
mnohonásobně předčí případná drobná omeze-
ní, která budou s pořádáním akce spojena. 

Jste všichni srdečně zváni, a pokud už 
nyní přemýšlíte nad koupí lístků, zamiřte buď 
na stránky GoOut, nebo na pokladnu 
KD Barikádníků. Věřím, že zde budujeme 
tradici, na kterou bude moci být Desítka v bu-
doucnu právem pyšná. Pojďte ji svou účastí 
budovat s námi, budu se moc těšit!
 — JUDr. Pavel Šutka
 místostarosta, Společně pro Prahu 10

ýbor sociální a zdravotní projednává 
dvakrát ročně informaci o provozu 

a hospodaření dvou příspěvkových organiza-
cí – Centra sociální a ošetřovatelské pomoci 
(CSOP) a Léčebny dlouhodobě nemocných 
(LDN). 

CSOP poskytuje služby zaměřené zejména 
na pomoc seniorům a jejich rodinám: pečova-
telskou službu, domácí zdravotní péči, odleh-
čovací služby, kluby pro seniory, dětské skupi-
ny apod. Spravuje domovy pro seniory a také 
140 bytů určených pro bydlení seniorů a osob 
se zdravotním postižením. Provozní příspěvek 
Prahy 10 byl na rok 2022 skoro 84 milionů Kč. 
Organizace jej čerpala jen z 56 % (vyšší výnosy 
z dotací a vlastní činnosti). I tak se jedná o vý-
znamnou položku rozpočtu, která odpovídá 
rozsahu poskytovaných služeb. 

LDN se kromě ošetřovatelské péče o chro-
nicky nemocné pacienty věnuje rehabilitaci 
zaměřené na cílenou a včasnou mobilizaci 
a aktivizaci pacientů s kardiovaskulárními 
onemocněními a pacientů po úrazech a ope-
racích. Cílem je návrat do normálního života 
nebo domácího ošetřování. Provozní příspě-
vek 2 miliony Kč čerpala LDN v roce 2022 jen 
z 50 %. 

Obě organizace patří ke špičkám ve svém 
oboru.
 — Mgr. Veronika Žolčáková
 zastupitelka, VLASTA a STAN 
 s podporou KDU-ČSL
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rahu 10 protne zelená tepna. Dráž-
ní promenáda, kterou už několik let 

připravujeme, bude sloužit pěším, cyklistům, 
rodinám i sportovcům a zdaleka to není jen 
cyklostezka.

Když bylo před lety rozhodnuto o zrušení 
nádraží Strašnice, bylo jasné, že železniční 
„tah“ bude chtít Praha 10 využít. Nápadů bylo 
víc, my máme ale obrovskou radost, že se nám 
nakonec podařilo prosadit právě projekt dráž-
ní promenády, a ne jen „obyčejné“ cyklostezky. 
Promenáda je opravdu projektem, který v Čes-
ku nemá obdoby a který nabídne mnohem 
více sportovního vyžití. Bude sloužit většímu 
počtu lidí, navíc chceme, aby odrážela i svůj 
„železniční“ původ, některé prvky odkazující 
na trať tam proto chceme ponechat.

Promenáda nebude jen stezkou, podél celé 
trasy bude spousta zeleně, takže vznikne uni-
kátní liniový park, skvělé je i to, že promenáda 
navazuje na stávající cyklostezky, takže těm, 
kteří rádi jezdí na kole, významně zpříjemní 
třeba oblíbenou trasu z Hostivaře přes Desít-
ku a dál podél Botiče do centra.

Celkově je to prostě projekt, který do naší 
městské části přinese další zeleň, možnosti 
sportu i odpočinku. Hlavní město Praha má už 
územní rozhodnutí, takže ke stavbě schází už 
jen stavební povolení. To by mohlo být připra-
veno v letech 2024/2025, za další dva roky by 
pak stavba mohla být hotová.
 — Ing. Tomáš Pek, S.E.
 místostarosta, Společně pro Prahu 10

P

LETNÍ ODSTÁVKY 
TEPLÉ VODY 
Pražská teplárenská soustava potřebuje pro 
svůj efektivní provoz údržbu stovek kilometrů 
potrubí, kterými je zákazníkům dopravována te-
pelná energie. Proto také letos v létě proběhne 
na této síti řada nevyhnutelných revizí a oprav, 
které nelze provádět za plného provozu.

Pražská teplárenská se omlouvá za dočas-
né snížení komfortu pro některé obyvatele 
a omezení dodávek teplé vody. Termíny pro 
konkrétní odběrná místa rozesílá smluvním 
odběratelům, tedy například vašemu spole-
čenství vlastníků jednotek (SVJ) či bytovému 
družstvu (BD). V dopise jsou uvedeny kon-
krétní informace o odstávkách ve vaší ulici. 

Tento rozpis je orientační. V rámci jednotli-
vých městských částí mohou probíhat také 
individuální lokální odstávky. Průběžně aktua-
lizovaný přehled odstávek a veškeré další 
podrobnosti najdete na webových stránkách 
Pražské teplárenské: www.ptas.cz.

LETNÍ ODSTÁVKY V JEDNOTLIVÝCH OBLASTECH PRAHY 10

Vršovice 1.–3. 7.

Skalka (kolem ulice Pod Strání) 6.–10. 7. a 21.–23. 8.

Zahradní Město – Záběhlice 19.–25. 7.

Strašnice 7.–9. 8.

POLITICKÉ FÓRUM / ODSTÁVK Y VODY

PRAHA 10 / ČERVEN 9



A R C H I T E K T O N I C K É 

VYCHÁZKY DESÍTKOU

20. června v 17.00

VRŠOVICKÉ 
HŘBITOVY 
ZNÁMÉ I NEZNÁMÉ

Sraz:  
vchod do Vršovického hřbitova
Moskevská 1482/67

Omezená kapacita. 
Rezervaci místa si zajistěte na 
praha10.cz/vychazky

Od 3. června nastane dočasná změna 
ve vedení tramvajových linek, která se 
dotkne i Prahy 10. Linka 7 pojede ze za-
stávky Vozovna Strašnice po trase linky 19 
na Lehovec a naopak linka 19 ze stejné 
zastávky po trase linky 7 na Depo Hostivař. 
Podrobné zobrazení změny tras je patrné 
z přiloženého obrázku. Důvodem opatření 
je aktuálně limitovaný počet obousměrných 
vozidel, která musí zajistit provoz na třech 
pravidelných linkách (5, 17, 19) s ukončením 
na úvraťových konečných (Pankrác, Holyně, 
Libuš). Uvedené opatření bude v platnosti 
pouze do doby zprovoznění tramvajové tratě 
do Slivence, které se předpokladá v průběhu 
letošního října.

Městská část Praha 10 vyhlásila výběrové 
řízení na prodej šesti volných bytových 
jednotek, který se uskuteční formou elek-
tronické aukce. Zájemci o účast v aukci 
mohou podat přihlášku nejpozději v pondělí 
19. června 2023 do 16.00 hod., a to buď 
doporučeně poštou na adresu radnice, nebo 
osobně v podatelně během úředních hodin. 
Spolu s přihláškou musí zájemce složit kauci 
ve výši 10 % z minimální kupní ceny bytu. 

Komise výběrového 
řízení následně posoudí, 
kteří z přihlášených 
účastníků splnili 
podmínky prvního kola 
výběrového řízení a mo-
hou se zúčastnit kola 
druhého. To proběhne 
formou elektronických 
aukcí, vždy pro každou 
bytovou jednotku 
zvlášť.

Od 1. července už Česká pošta nebude 
provozovat tři ze šesti poboček v městské 
části Praha 10. Konkrétně dojde k uzavření 
poboček Praha 108 (Počernická 518/55, 
naproti Bytovému domu Malešice), Pra-
ha 105 (Litevská 1282/1, u Kubánského 
náměstí) a Praha 100 (Vršovická 1527/68b, 
v OC Eden). Provoz na poštách Praha 10 
(Černokostelecká 2020/20) a Praha 101 
(Sportovní 846/22) zůstává beze změn 
a na pobočce Praha 106 (Malinová 1739/1) 
dojde k úpravě hodin pro veřejnost. 

ZMĚNA 
TRAMVAJOVÝCH 
LINEK

RUŠENÍ POBOČEK ČESKÉ POŠTY

PRODEJ VOLNÝCH BYTŮ

RUŠENÁ POŠTA V LITEVSKÉ ULICI

Česká pošta bude od léta zajišťovat dostup-
nost poštovních služeb podle nové legislativy. 
Ta jí umožní z ekonomických důvodů zrušit 
bez náhrady 300 nepovinných poboček. 
Na základě údajů Českého telekomunikač-
ního úřadu totiž bude možné zajistit pokrytí 

Adresa / Podlaží /  Dispozice / Výměra (m 2) /  Minimální cena (Kč) /  Prohlídka
Vršovice,  Moskevská 667/68 / 4.  /  1+1 /  44,5 /  3 798 700 / 5.  a 12.  6. ,  9.30–9.50
Vršovice,  Na Louži  1307/21 /  3.  /  2+1 /  52,0 /  4 514 400 / 5.  a 12.  6. ,  9.00–9.20
Vršovice,  Ruská 1238/172 /  1 .  /  1+1 /  50,9 /  4 460 700 / 5.  a 12.  6. ,  10.10–10.30
Michle,  Brtnická 1034/8 /  1 .  /  1+0 /  27,2 /  2 381 500 / 5.  a 12.  6. ,  11 .30–11.50
Michle,  Brtnická 1034/8 /  2.  /  1+0 /  28,0 /  2 371 700 / 5.  a 12.  6. ,  11 .30–11.50
Strašnice,  U Hranic 1936/19 /  2.  /  1+1 /  37,3 /  3 114 500 / 5.  a 12.  6. ,  10.50–11.10

B Y T O V É  J E D N O T K Y  K   P R O D E J I

Pro získání podrobných informací o výbě-
rovém řízení se můžete obrátit na společ-
nost PRAHA 10 – Majetková, a.s., která je 
organizuje (e-mail: aukce@majetkova.cz, 
tel.: 775 725 450, prohlídka bytů: 
www.aukcepraha10.cz). 

Podmínky jsou zveřejněny 
rovněž na webových strán-
kách Prahy 10.

poštovních služeb prostřednictvím 2 900 po-
boček místo dosavadních 3 200.

K rušení poboček přistupuje Česká poš-
ta kvůli klesající poptávce po tradičních 
poštovních službách, která se za posledních 
pět let snížila o 40 %. Na této skutečnosti 
má největší podíl digitalizace, díky níž lze 
řadu služeb zařídit v on-line prostředí. Český 
telekomunikační úřad tyto změny reflektoval 
a ve svých normách upravil parametry pro 
rozložení poboček. 

Nově tak každá obec s počtem obyvatel 
nad 2 500 nemusí mít poštu v docházkové 
vzdálenosti do dvou kilometrů, ale do tří. Kon-
krétní rušené pošty pak byly vybrány podle 
návštěvnosti klientů, podle počtu uskutečně-
ných transakcí, ekonomické rentability svého 
provozu a podle kritérií, jež jsou důležitá 
z pohledu klienta, jako například bezbariérový 
vstup nebo dostupnost MHD.

Klientům, jejichž pošta byla zrušena, zajistí 
nově spádové pošty dostatečnou kapacitu 
pro jejich obsluhu a požadovaný standard 
služeb. O přiřazení pod novou spádovou 
(ukládací) poštu budou všichni klienti včas 
informováni. Na zachovaných poštách v naší 
městské části (10, 101 a 106) se lze objed-
nat na konkrétní čas a na konkrétní službu, 
a to pouze jednu hodinu před plánovanou 
návštěvou pobočky. Pro odeslání a výdej 
balíků mohou zákazníci využít síť Balíkoven 
a samoobslužných výdejních boxů.
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10. 6. I 16. 9.
Přijďte kdykoli 
v čase 15.00–19.00 h.
Vybavení zdarma 
k zapůjčení na místě.

Zdarma a bez registrace

10. 6. I 16. 9.
Přijďte kdykoli 
v čase 15.00–19.00 h.
Vybavení zdarma 
k zapůjčení na místě.

Zdarma a bez registrace

LEZECKÁ 
ODPOLEDNEODPOLEDNEODPOLEDNE
PRO DOSPĚLÉ I DĚTIPRO DOSPĚLÉ I DĚTIPRO DOSPĚLÉ I DĚTIPRO DOSPĚLÉ I DĚTIPRO DOSPĚLÉ I DĚTIPRO DOSPĚLÉ I DĚTI

Gutovka

praha10.cz/sportujemesdesitkou

DEN JÓGY 
V MALEŠICKÉM PARKU

10. 6. 2023
14.00–18.00

ZDRAVOTNÍ JÓGA    JÓGA PRO ZDRAVÁ ZÁDA
POWERJÓGA    VINJÁSA JÓGA    AKRO-JÓGA 
VEDENÁ RELAXACE

Naši lektoři vám budou po celou dobu k dispozici. 
Těšíme se na vás.

praha10.cz/sportujemesdesitkou

NAVŠTIVTE OLGU!

FLORBALOVÝ 
TURNAJ

Sbor Církve bratrské na Skalce pořádá florbalový 
turnaj, kterého se můžete zúčastnit i vy! Chcete 
si zahrát a pobavit se? Sestavte rodinný (nebo 
alespoň věkově rozmanitý) čtyřčlenný tým, v němž 
budou minimálně dva hráči mladší 15 let, a za-
pojte se do sportovního klání pod širým nebem. 
Turnaj se uskuteční v sobotu 17. června od 10.00 

do 16.00 hod. v Rubensově ulici čp. 2237 mezi 
domy, 100 m od stanice metra Skalka. Občerstve-
ní a doprovodný program zajištěn, první tři týmy 
obdrží cenu. Registrace zájemců probíhá do středy 
14. června, e-mailem na adrese skalka@cb.cz. Po-
drobnější informace najdete zhruba dva týdny před 
akcí na stránkách www.cestabliz.cz.

Prostor Olga s galerií a park 
Františka Suchého
K  Nad Primaskou 821/1
otevírací doba v červnu: st–čt 
14.00–18.00
bubahof.com 

do neděle 11/6 

DOMA V OBOŘE
Výstava Libuše Vendlové a Zdeňka Daňka.

čt 1/6, 15/6 a 29/6 18.00–21.00

PLETAŘSKÝ KLUB
Pravidelné setkání nad klubíčky a šálkem čaje.

út 6/6 17.00–19.00

V RYTMU HER
Pravidelné setkání v rytmu společného 
tvoření, sdílení a inspirace.

ne 18/6 15.00–22.00

VÝROČÍ NAROZENÍ F. SUCHÉHO
Tradiční oslava v parku Františka Suchého 
a v prostoru Olga na Den otců navazující 
na Světový den boje proti suchu a rozšiřování 
pouští. Čeká vás mj. česká premiéra filmu 
MIMI, oceněného na letošním Berlinale, 
za účasti režisérky filmu Miry Fornay.

ne 18/6 20.00

RODIČOVSKÁ
Vernisáž výstavy Jana Boháče a Anny 
Ročňové.
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DIVADLO DĚLÁM SRDCEM, 
I KDYŽ JE TO NĚKDY SPÍŠE NA ŠKODU

FOTO: ALENA SPÁLENSKÁ

Alena Šebková je šéfka společnosti Adver-
te, která v současnosti provozuje Strašnické 
divadlo. V květnu zde uspořádala benefici 
k osmdesátým narozeninám Petra Bruknera, 
čímž originálně připomněla odkaz Divadla 
Járy Cimrmana, jehož éra toto kulturní 
zařízení proslavila nejvíce. Scéně na Soli-
daritě se však i při vědomí minulosti snaží 
vtisknout novou tvář. Ráda by z ní udělala 
osobitou součást pestré divadelní produk-
ce, z níž si mohou diváci na Desítce vybírat. 
Ideální příležitost poznat soubor jejího di-
vadla budete mít v průběhu červnové Letní 
scény Prahy 10 v Heroldových sadech.   

Jak jste se dostala k divadlu?
To byla docela dlouhá cesta, i když určité 
předpoklady tam byly od začátku. Moje 
babička hrála divadlo a já díky ní od dětství 
chodila do divadelního kroužku. Největším 
úspěchem bylo, že si mě na základní ško-
le vybrali do televizního filmu „V zámku 
a podzámčí“. Maturovala jsem v roce 1989, 
ale z různých důvodů nebylo možné uvažo-
vat o studiu na DAMU. Po revoluci jsem tedy 
učila na jazykové škole angličtinu, ale pak mě 
zachytila vlna zakládání regionálních rádií. 
U nás v Mladé Boleslavi vznikla Delta a Jizera 
a já jsem uspěla v konkurzu. Jako nováček 

jsem samozřejmě dostala tu nejtěžší práci 
obchodního zástupce, takže jsem se musela 
rychle učit reklamu a marketing. Poměrně 
brzy jsem se stala obchodní ředitelkou obou 
rádií, ale majitel po roce 2000 frekvence 
prodal do celostátní sítě. Já se vydala vlastní 
cestou a založila jsem si reklamní a mediální 
agenturu. Pro klienty jsem tvořila zakázky 
na klíč, od grafických návrhů přes různé 
plesy, koncerty až po divadelní představení. 
Dlouhá léta jsem také pracovala pro jed-
nu významnou automobilku. A v roce 2011 
jsem začala organizovat i různá charitativní 
představení a přitom už jsem spolupracovala 
s většími divadly z centra Prahy. Výtěžky teh-
dy přes jednu nadaci pomáhaly dětem třeba 
s mozkovou obrnou nebo nemocí motýlích 
křídel a také jsme přispívali na různé zdravot-
ní pomůcky těm, kteří si je nemohli dovolit. 
Tím jsem tedy vstoupila do divadelního světa. 
Dalším krokem bylo v roce 2017 založení 
vlastního souboru, první zkoušení a hraní.

Kde jste začínali?
Kamenné divadlo jsme pochopitelně ještě 
neměli, jen skladovací prostor v Záběhlicích, 
kam jsme ukládali všechny kulisy a kostýmy 
a zkoušeli. Na představení jsme si pronajímali 
různé divadelní sály a jezdili jsme na zájezdy. 

Hráli jsme třeba v Divadle Broadway poblíž 
Václavského náměstí, kde sice byly vysoké 
náklady, ale udělali jsme si určité jméno a lidé 
si nás začali pamatovat. Brala jsem to zkrátka 
jako investici do reklamy. Začátkem roku 2019 
se ale v centru začaly výrazně zvedat nájmy, 
tak jsme se začali poohlížet jinde. Naštěstí 
nám vyšel vstříc pan David Frýdl, který nám 
pronajímal své Vršovické divadlo MANA, a tak 
jsme začali hrát na Desítce. Asi po půl roce 
jsme dostali nabídku na hostování od tehdej-
ších provozovatelek Strašnického divadla, 
kde jsme nejprve hráli formou krátkodobých 
pronájmů. Potom jsme v roce 2021 uspěli 
ve výběrovém řízení, a tak se o divadlo nyní 
staráme sami. Pod názvem Adverte hrajeme 
už několik inscenací a náš soubor se postup-
ně rozšiřuje o nové herce, nedávno přibyl 
například Zdeněk Žák. Mám z toho velkou 
radost, protože divadlo dělám srdcem, i když 
je to někdy spíše na škodu.

Jak vnímáte svoje působení v rámci 
Prahy 10 vedle již zmíněné MANy, divadla 
Vosto5, které působí ve Vzletu, a několika 
menších scén?
Určitě se navzájem sledujeme a naším cílem 
je, abychom se doplňovali. My se zaměřujeme 
hlavně na inscenace komedií, což považujeme 
za důležité zejména v postcovidovém období. 
Lidé potřebují vypnout, uvolnit se a zasmát se. 
Určitě neberu ostatní zdejší divadla jako kon-
kurenci, naopak, mohou nás různě inspirovat 
a motivovat, abychom společně vytvářeli pest-
rou nabídku, z níž si vybere co nejvíce diváků.
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ALENA ŠEBKOVÁ

Rodačka z Jičína, kde také absolvovala gymnázium. 
Studovala angličtinu na Univerzitě Jana Amose 
Komenského v Pardubicích. Přes práci v regionálních 
rádiích a obchodní sféře se dostala k divadelní 
produkci. Založila společnost Adverte a od roku 2021 
její divadelní soubor působí ve Strašnickém divadle.  

A L E N A  Š E B K O VÁ

Tento přístup se teď v červnu zhmotní 
na Letní scéně v Heroldových sadech, který 
bude unikátní přehlídkou všech místních 
divadelních souborů. Těšíte se?
My z toho máme obrovskou radost. Je úžas-
né, že se všichni dokážeme spojit, sednout 
si k jednomu stolu a vyměňovat si nápady 
a zkušenosti, aby ta akce byla co nejlepší. Vel-
kou roli v tom také sehrála podpora ze strany 
radnice Prahy 10 a jejího Odboru kultury. 

Proč jste se rozhodli stavět svůj repertoár 
na francouzských komediích?
My jsme začínali s komediemi od francouz-
ského dramatika Marca Camolettiho. Stěžejní 
byly hry „Boeing-Boeing“ a „Stará láska 
nerezaví“, které hrajeme dodnes. Pak jsme 
úspěšně zkusili i jiné autory, od nichž hrajeme 
třeba „Prachy jako by z nebe padaly“ nebo 
„Skotský syndrom“. Po čase jsme ale dospěli 
k první výjimce, když jsme začali uvádět 
komedii z politického zákulisí „Presidenti“ 
od českého autora Marka Simandla. S tímto 
nápadem přišel náš umělecký šéf a režisér 
Josef Hervert. Přiznám se, že jsem to četla asi 
třikrát a pořád jsem si nebyla jistá, ten text mi 
přišel hodně drsný. Navrhovala jsem to nějak 
zmírnit, ale autor s režisérem mi trochu ote-
vřeli oči. Jedná se zkrátka o nehoráznou sati-
ru, která nadčasově ukazuje, jak to v politice 
chodí. Nakonec to bylo velice rychle upečené, 
protože se kolem toho sešla parta nadšenců – 
Petr Vondráček, Michaela Dolinová, zmíně-
ný Zdeněk Žák, Šárka Vaňková a Radomír 
Švec –, kteří chtěli okamžitě zkoušet, těšili se 
na sebe a scházeli se v divadle i mezi svátky 
na konci roku. Hudbu k představení pro nás 
složil známý Varhan Orchestrovič Bauer. 
Výsledkem byla vydařená premiéra, vlastně 
světová. A jak říkal režisér hradeckého diva-
dla Drak: „Svět se musí dobývat z periferie.“ 
A tady je periferie úplně ideální, pocitově 
takřka v širším centru, v příjemné dojezdové 
vzdálenosti.

V současné době nabízíte také představení 
pro děti, která to jsou?
Člen našeho souboru Martin Sochor hra-
je i pro děti, a tak jsme se rozhodli zařadit 
do repertoáru jeho „Trosečníka“, který vznikl 
na motivy slavného vyprávění Daniela Defoea. 
Tohle představení má úspěch také v mateř-
ských a základních školách, stejně jako pořad 
„Kouzelník Zlomtužka“ od Petra Vocelíka. Co 
se týče škol, tak je zajímavé, že některým se 
do divadla vůbec nechce, ale jiné jsou velice 
aktivní a kultuře se věnují třeba i v rámci dru-
žiny. Máme radost třeba ze ZŠ Olešská nebo 
ZŠ Břečťanová, které nás často navštěvují. 
Rádi se jim přizpůsobíme, když chtějí zahrát 
ve všední den třeba od půl druhé, nebo když 
je jich méně, tak hrajeme v prostoru kavár-
ny. Stojí nám to za to, protože děti nakonec 
bývají nadšené. Nádherná byla i generálka 
„Presidentů“, na kterou přišla půlka střední 
elektrotechnické školy ze Záběhlic. Kluci byli 
vymódění, sáčka, kravaty a na hru skvěle 
reagovali. Druhé půlce školy to pak bylo líto, 
tak si objednali ještě jedno představení. Je 
dobře, že ředitelé a učitelé z některých škol 
pořád chápou, že chodit do divadla je pro 
děti a mládež důležité. Každá společenská 
událost, k nimž návštěva kulturního zařízení 
patří, je formuje a zušlechťuje.

V půlce května jste pořádali benefiční večer 
k osmdesátinám cimrmanologa Petra Bruk-
nera. Jak se tento nepochybně zasloužený 
počin zrodil?
My se snažíme nějakým způsobem sdílet 
odkaz Divadla Járy Cimrmana, které ve Straš-
nickém divadle působilo v letech 1983–1992. 
Pořád jsme si říkali, jak bychom je sem dostali, 
až nás napadlo právě životní jubileum Petra 
Bruknera. Vše se podařilo domluvit díky zná-
mosti Josefa Herverta s Patrikem Ulrichem, 
který je režisérem nového dokumentárního 
cyklu „Po stopách Járy Cimrmana“ a zároveň 
zhudebňuje sonety Miloně Čepelky. Po panu 

Čepelkovi se přidal i Jan Hraběta, a nakonec 
dorazil i Zdeněk Svěrák, který s sebou vzal 
i skladatele Jaroslava Uhlíře. Hodně se tady 
vzpomínalo, například na film „Nejistá sezó-
na“, který popisuje právě období, kdy měli 
Cimrmani domovskou scénu ve Strašnicích, 
pánové sehráli několik scének ze svých her, 
v premiéře se pouštěl díl zmíněného seriálu, 
jehož průvodcem je Petr Brukner. Vyprávění 
jsme prokládali písněmi právě od Svěráka 
a Uhlíře, které zpívaly Šárka Vaňková a Klára 
Findejsová. Byl to opravdu dojemný večer, 
dokonce došlo i na setkání s bývalou ředitel-
kou Strašnického divadla, která zde s Cimr-
many zažívala všechny ty strasti a peripetie 
byrokracie osmdesátých let. Pánové i jako 
osmdesátníci jsou pořád úžasní a diváci se 
skvěle bavili. Nikomu se nechtělo odcházet, 
takže z původních 100 minut jsme tady byli 
asi 2,5 hodiny. Věřím, že všichni z toho bude-
me mít zážitek na celý život.

Vaše divadlo často vyjíždí hrát po vlastech 
českých, i v létě máte spoustu představení 
v regionech. Jak náročná je v současnosti 
tato divadelní disciplína?
Domluvit si hraní ve velkých divadlech, jaká 
jsou například v Karlových Varech, Marián-
ských Lázních nebo Luhačovicích, dnes 
není vůbec jednoduché. Ale v některých se 
nám to daří, naše hraní tam přijali a zvou 
nás opakovaně. V menších městech zase 
musíte jet na vlastní riziko, zaplatit nájem 
za sál a prodat si vstupenky. Ale my to 
bereme jako prezentaci Strašnického diva-
dla, protože se často dostaneme na scény, 
kam zajíždějí i významná pražská divadla. 
A v této konkurenci chceme obstát a posílit 
naši značku.

Co připravujete na nejbližší dobu kromě 
účasti na Letní scéně v Heroldových sa-
dech?
Už můžeme potvrdit koncert Šárky Vaňkové 
na počest Ivety Bartošové, který se usku-
teční na začátku října. Šárka bude účinko-
vat s bývalou Ivetinou kapelou, s níž jsme 
dali dohromady krásný recitál. Nejedná se 
o revival, to v žádném případě, chceme jen, 
aby zazněly Ivetiny písničky pro ty, kteří ji 
milovali. Tato akce souvisí s tím, že se chceme 
od francouzské komedie rozkročit i směrem 
k dalším počinům, k satiře a právě k hudeb-
ním představením s písněmi. 
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LETNÍ SCÉNA 
PRAHY IO

Heroldovy sady I 8/6 – 27/6 I Vršovice

Vršovické divadlo MANA 
Vzlet & Vosto5
Strašnické divadlo 
BR divadlo 
OLDstars ZAHAJOVACÍ 

KONCERT
Jitka Smutná I
Jakub Děkan I

8/6
od 19.00

ZDARMA  

Více informací a vstupenky na
praha10.cz/letniscena
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PROGRAM
čt 8/6 19.00   Zahajovací koncert: Jitka Smutná I Jakub Děkan  ZDARMA

pá 9/6    20.00   M.A.S.H  Vršovické divadlo MANA

so 10/6 14.00   Faust  Vzlet & Damúza
20.00 Gin Game  Vršovické divadlo MANA

ne 11/6 14.00 Divadelní abeceda  Vršovické divadlo MANA
20.00  Presidenti  Strašnické divadlo

po 12/6 20.00   Slyšel jsem sovu zavolat své jméno  Vršovické divadlo MANA

út 13/6 20.00   Kupé na Letní scéně Prahy 10  Vzlet & Vosto5

st 14/6 20.00   Mléčné sklo  Vršovické divadlo MANA

čt 15/6 20.00   Všechny báječné věci  OLDstars

pá 16/6 20.00   Boeing-Boeing aneb Tři letušky v Paříži  Strašnické divadlo

so 17/6 14.00   Bloudíme, hledáme, poklad ten najdeme!  BR divadlo
20.00 Čarodějky v kuchyni  Strašnické divadlo

ne 18/6 14.00   Popletli jsme pohádku, popředu i pozpátku  BR divadlo
20.00 Smutná neděle  Vršovické divadlo MANA

po 19/6 20.00   Ve dvě na Kodaňské  Vršovické divadlo MANA

út 20/6 20.00   5 za 1  Vršovické divadlo MANA

st 21/6 20.00   Stand’artní kabaret  Vzlet & Vosto5

čt 22/6 20.00   Mléčné sklo  Vršovické divadlo MANA

pá 23/6 20.00   Stará láska nerezaví  Strašnické divadlo

so 24/6 14.00 Profesor Zlomtužka a nápoj neviditelnosti  Strašnické divadlo
20.00 Prachy jako by z nebe padaly  Strašnické divadlo

ne 25/6 14.00 Divadelní abeceda Vršovické divadlo MANA
20.00  M.A.S.H  Vršovické divadlo MANA

po 26/6 20.00 M.A.S.H  Vršovické divadlo MANA

út 27/6 20.00 Vršovice jsou zlatý, řek’ tatínek  Vršovické divadlo MANA

Areál Heroldových sadů bude v době konání představení 
pro návštěvníky Letní scény Prahy 10 otevřen od 19 hod.
Změna programu vyhrazena. 
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K  Saratovská 3420/2a, www.kdbarikadniku.cz

po 19/6 19.00

SETKÁNÍ OSAD NA BARČE
Hrají: Nové struny a Patrola Šlapeto 

TANEČNÍ ZÁBAVY

út 18.00 
Pražští heligonkáři (27/6)

ne 14.00
Taneční orchestr Stanislava Douši (4/6), 
Hvězdný prach (11/6 a 25/6), Taurus (18/6)

KULTURNÍ DŮM 
BARIKÁDNÍKŮ

KULTURNÍ SERVIS

K  Holandská 669/1, www.vzlet.cz 

so 3/6 18.00

ÚZEMÍ NIKOHO: NITRO 669
Divadelní bojovka mapující vršovická graffiti, 
která nás každý den doprovázejí na našich 
soukromých i pracovních cestách městem. 

ne 4/6 19.30

FRANTIŠEK SKÁLA A TŘASKAVÁ SMĚS
křest CD Rotika 

pá 9/6,  so 10/6 19.30

ÚZEMÍ NIKOHO: PŘÍCHOZÍ
Inscenace s nadhledem otevírá další základní 
témata spojená se životem na vozíku, který 
nutně předpokládá přítomnost nějaké 
„prodloužené ruky“.

st 14/6 19.30

BENNO SCHACHTNER & COLLEGIUM 1704 – 
IN PARADISO
Bachovy kantáty pro sólový alt

ne 25/6 19.30

FRANTIŠEK SKÁLA A PROVODOVJANÉ

VZLET

K  Solidarity 1986/53 
www.strasnicke-divadlo.cz

pá 2/6 19.00 

PRESIDENTI 
Neúprosný pohled do zákulisí politiky, do způ-
sobu myšlení jejích vykonavatelů, protago-
nistů i vykořisťovatelů. A volby se blíží! Hrají: 
Z. Žák, P. Vondráček, M. Dolinová, Š. Vaňková, 
R. Švec

STRAŠNICKÉ DIVADLO

K  Donská 168/19, www.kinopilotu.cz

SPECIÁLNÍ PROJEKCE

út 6/6 19.00 

MÁJ – LÁSKY ČAS: KAPROVY MILOSTNÉ 
PÍSNĚ
Film Kaprkód s živým hudebním doprovodem 
z Kaprových milostných písní. 

ČERVNOVÉ PREMIÉRY

SPIDER-MAN: NAPŘÍČ PARALELNÍMI SVĚTY 
Miles Morales se vrací v další kapitole ságy. 

SUPRÁKOVI
Jedenáctileté herní nadšenkyni Hedvice se 
obrátí život vzhůru nohama, když je nucena 
nahradit svého otce a stát se superhrdinkou 
ve městě, kde společně žijí. 

MEZI ŽIVLY
V jednom neobyčejném městě s obyvateli 
elementu ohně, vody, země a vzduchu si žije 
svůj sen i žhavá mladá žena a muž, který jde 
s proudem. Jednoho dne si oba uvědomí, 
že i přes naprostou protikladnost toho mají 
hodně společného.

KINO PILOTŮ

ASTEROID CITY
Komedie Wese Andersona se odehrává 
ve stejnojmenném fiktivním pouštním městě, 
kam se sjedou nejchytřejší děti z celé Ameriky, 
aby poměřily své schopnosti a síly. 

INDIANA JONES A NÁSTROJ OSUDU
Archeolog a dobrodruh 
Indiana Jones (Harrison 
Ford) vede na konci šede-
sátých let poklidný život. 
Z něho ho vytrhne zjištění, 
že americká vláda chce na-
verbovat bývalé nacisty, aby 
jí pomohli porazit Sovětský 
svaz ve vesmírném boji 
mocností…

KINO SENIORŮ
zvýhodněné vstupné 75 Kč
 
pá 2/6 15.00 

NÁROD VELRYB

po 5/6 15.30 16.00 

BABYLON MLADÍ MILENCI

pá 9/6 15.00

IL BOEMO 

po 12/6 15.30 16.00

TÁR KATEDRÁLA
 
pá 16/6 15.00

SLUŽKA

po 19/6 15.30 16.00

ŽIVOT PRO SAMOUKY VELRYBA 

pá 23/6 15.00

NOC 12. 

po 26/6 15.30 16.00

KUCIAK: AFTERSUN 
VRAŽDA NOVINÁŘE 

VÍKENDOVÉ PROJEKCE PRO RODINY S DĚTMI
Do Kina Pilotů může o víkendu zavítat celá ro-
dina – nudit se u nás nebudou ani ti nejmenší. 
V dopoledních i odpoledních hodinách pro vás 
promítáme nejnovější pohádky. Rodiče si svůj 
zážitek mohou zpříjemnit u nás na baru.

K  Na Hroudě 1492/4 
www.facebook.com/agenturagejzir, 
otevřeno ve všední dny 12.00–18.00

do pátku 30/6

FRANKFURT – PRAHA – BRATISLAVA 
Mezinárodní putovní výstava skupiny výtvar-
níků: Christiane Gehlhar, Andrea Wolf, Jindřich 
Rajnoch, Markéta Janečková, Ondrej Zimka

GALERIE PRE
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LETNÍ KINO

PIKNIKOVÉ SEZENÍ – DEKY S SEBOU I OBČERSTVENÍ ZAJIŠTĚNO
ZAČÍNÁME PO SETMĚNÍ

Změna programu vyhrazena. V případě zhoršeného počasí 
nebo zhoršení povětrnostních podmínek se promítání ruší.

22. 6. I 21.45

24. 8. I 20.4527. 7. I 21.30

31. 8. I 20.30 9. 9. I 20.00

13. 7. I 21.45

10. 8. I 21.15

MALEŠICKÝ PARK
PRAHA 10

KULTURNÍ SERVIS

K  Vilová 91/11 
www.trmalovavila.eu
Rezervace místa na akcích: 
tel. 775 234 343 
nebo e-mail produkce@foibos.cz 

út 13/617.00

JOSEF ČAPEK VE VINOHRADSKÉM DIVADLE
Přednáška Pavly Pečinkové představí malíře 
a spisovatele Josefa Čapka také jako skvělého 
scénografa. Pro Městské divadlo na Králov-
ských Vinohradech, kde jeho bratr Karel půso-
bil jako dramaturg, vytvořil dvacet jevištních 
výprav. 

ne 18/6 15.00

DEN OTCŮ
Přijďte si užít soutěže – o nejhezčí obrázek 
pro tatínky a dědečky, o nejlepší svačinovou 
pomazánku nebo o nejzručnějšího a nej-
rychlejšího tatínka při koupání a přebalování 
miminka. Maminky budou tentokrát jen 
pozorovat snažení dětí a tatínků a pít u toho 
dobrou brazilskou kávu. K příjemné atmosféře 
bude hrát dobrá muzika.

TRMALOVA VILA

MĚSTSKÁ 
KNIHOVNA PRAHA

K  Dům čtení, Ruská 1455/192, www.mlp.cz

st 7/6 18.00

KLIMA JE PŘÍLEŽITOST
Stojíme na počátku jedné z nejhlubších 
a nejrychlejších transformací společnosti 
v lidských dějinách. Diskuze s Petrem 
Danišem, autorem knihy „Klima je příležitost“, 
která přináší nová fakta a fascinující příběhy 
změn z celého světa a shrnuje potřebné kroky 
k zastavení klimatické krize. 

K  Pobočka Korunní 2160/68

út 13/6 17.00 

BĚTA ANALFABETA A PIPI DLOUHÁ 
PUNČOCHA
Přijďte s dětmi na divadlo. Hrát se bude 
příběh o jedenáctileté Bětě, která kvůli své 
averzi k četbě a ke knihám dostala přezdívku 
Analfabeta Negramotná.

Vstup na akce je zdarma. Počet míst je 
omezen. Čtenáři s platným čtenářským 
průkazem mají přednost.  

K  Moskevská 262/57,
www.vlcwaldes.cz

út 13/6 18.30

MĚSTSKÁ STRAŠIDLA
Etnologa a znalce novodobých městských 
pověstí Petra Janečka pozval na velmi černou 
kávu Otomar Dvořák.

so 24/6 18.00

KLAUZURY
Své práce vám představí studenti prvního 
ročníku U2B multimediální střední školy.

do středy 21/6

PRAHA FOTOGRAFICKÁ
Další výstava Svazu českých fotografů.

VLC WALDES
 

VRŠOVICKÉ 
LITERÁRNÍ 
CENTRUM 
WALDES 

 

K  Rektorská 715/54, 
www.facebook.com/milicovakaple

pá 2/6 17.00–22.30

NOC KOSTELŮ 

čt 15/6 10.00

TUČŇÁKŮV VÝLET
Loutkové divadlo pro děti, hraje Divadlo Krab.

čt 15/6 19.00

BIBLICKÉ PŘÍBĚHY 
Komponované pásmo scénického přednesu 
vybraných biblických příběhů od Ivana 
Olbrachta a zpěvu s klavírním doprovodem.

MILÍČOVA KAPLE
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NOC KOSTELŮ
2. 6. 23

Vinohrady    Vršovice    Záběhlice    Strašnice    Malešice

Milíčova kaple

kostel 
sv. Václava

Husův sbor

Husův sbor kaple Bét-el

kostel 
Neposkvrněného 
početí 
Panny Marie 

kostel Narození 
Panny Marie

kostel 
sv. Mikuláše

sbor ČCE
sbor ČCE

NA 
DESÍTCE

„Chrámové zdi svým způsobem promlouvají 
ke každému, kdo nastraží uši.
Přijďte a poslouchejte. Těšíme se, že Vám 
ukážeme, čím je pro nás kostel.“

Zveme vás na další ročník populární akce, 
při níž si můžete prohlédnout také desítku 
kostelů a modliteben v Praze 10. Přinášíme 
vám seznam zpřístupněných objektů a ukázky 
z jejich programu. Aktuální informace najdete 
na stránkách www.nockostelu.cz. 

KOSTEL SV. VÁCLAVA
nám. Svatopluka Čecha, Vršovice
17.00–21.30 
mše sv. / koncert Schola sv. Václava / světelná 
instalace / Milli Janatková a Štěpán Škoch – 
hudební improvizace 

KOSTEL SV. MIKULÁŠE
Vršovické nám 84/6, Vršovice
16.30–21.00 
Program nebyl do uzávěrky čísla znám.

KOSTEL NAROZENÍ PANNY MARIE 
K Prádelně 135/2, Záběhlice 
16.40–22.00 
prohlídka kostela / zvonění zvonů

KOSTEL NEPOSKVRNĚNÉHO POČETÍ 
PANNY MARIE 
Ke Strašnické 1000/10, Strašnice 
17.00–22.00
individuální prohlídky / mše svatá / flétnový 
koncert

SBOR ČCE 
Kralická 1001/4, Strašnice 
18.00–21.30 
Program nebyl do uzávěrky čísla znám.

SBOR ČCE
Tulská 14/1, Vršovice
18.00–22.00
Program nebyl do uzávěrky čísla znám.

MILÍČOVA KAPLE 
Rektorská 149/9, Malešice
17.00–21.30 
flétnový koncert / Volám z hlubokosti – dílo 
Jana Blahoslava, biskupa Jednoty bratrské

HUSŮV SBOR 
Dykova 51/1, Vinohrady 
19.00–23.00
Rainbow Gospel / otevřená věž / přednáška 
o historii objektu s prohlídkou

HUSŮV SBOR
Moskevská 967/34, Vršovice
17.00–23.30
Program nebyl do uzávěrky 
čísla znám.

BÉT-EL 
Vilová 512/26, Strašnice 
17.30–22.30 
Hudební vystoupení středoškoláků / hra Ta-
jemství kaple Bét-el / Milan Pokorný a přátelé 
(„akustický punk“) / koncert skupiny Rejbele 
(klezmer)

VÝSTAVA 
ŽÁKOVSKÝCH 
PRACÍ

UMĚNÍ 
V MIRAMARE

Přijďte se podívat na originální výstavu 
výtvarných prací, které vytvořili žáci ZUŠ 
Bajkalská. Všechna díla spojuje téma „Les“ 
a prohlédnout si je můžete ve dvou prosto-
rech – v pobočce Městské knihovny Dům čte-
ní v Ruské ulici (do 22. června během otevírací 
doby) a přímo v ateliérech základní umělecké 
školy (Bajkalská 11, od 19. do 23. června, každý 
den od 14.00 do 18.00 hod.). Vstup zdarma.

Srdečně vás zveme na vernisáž výstavy 
Střední školy a vyšší odborné školy umělec-
ké a řemeslné, která působí ve Strašnicích. 
Vystaveny zde budou práce žáků naší školy 
ze všech uměleckých předmětů. Dále si zde 
můžete prohlédnouti tři prostorové instalace, 
které nás reprezentovaly v soutěži středních 
škol v galerii DOX, a samozřejmě výtvarné 
maturitní práce nástavbového studia.

To vše bude k vidění v prostorách školy 
v „zámečku“ Miramare. Tento pozoruhodný 
objekt byl postaven na přelomu 19. a 20. století 
ve stylu tudorovské novogotiky podle vzoru 
zámku arcivévody Maxmiliána v Terstu. Spolu 
s výstavou si tak můžete prohlédnout i ne-
všední stavbu, v níž jste třeba ještě nebyli, ač-
koliv ji máte na dosah ruky. Těšíme se na vás! 

 — studenti a učitelé SVŠUAŘ

výstava
prací žáků

 výtvarného oboru
ZUŠ Bajkalská

27. 5. - 22. 6. 2023

27
v 15:00 hodin

.

Střední škola a vyšší odborná škola umělecká a řemeslná
Na Výsluní 150/6 Strašnice
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DESÍTKOV Ý ULIČNÍK

KDYŽ ULICE 
PROMLUVÍ

V našem tematickém vyprávění o Vršovicích 
se tentokrát posuneme o něco východněji 
a přiblížíme si příběhy tří kratších ulic, které 
se nacházejí mezi hlavními Bělocerkevskou 
a Litevskou. Asi nejznámější z nich je Ja-
kutská, která dostala jméno podle výcho-
dosibiřského města na řece Leně. V letech 
1947–1952 se část této ulice nazývala 
Dukelská.

Dnes už bychom si ji nedokázali představit 
především bez dětí. Každé všední ráno před 
osmou hodinou sem totiž ze všech okolních 
směrů přicházejí davy školáků. Poté ulice 
na chvíli oněmí a osiří, ale jen do chvíle, kdy 
škola otevře své brány a žáci se nadšeně 
vyhrnou ven. To je pak ulice zase plná hlasů, 
smíchu a dovádění. Zdejší základní škola 
(oficiální název zní Základní škola, Praha 10, 
Jakutská 1210/2, příspěvková organizace) se 
může pochlubit poměrně bohatou historií. 
Byla první školou, která se ve Vršovicích 
vybudovala po druhé světové válce, vyučovat 
se tu začalo 1. září 1955. Budovu školy navrhl 
architekt František Marek, Gočárův žák, který 
se také podílel na plánech vinohradské soko-
lovny v Riegrových sadech (s V. Vejrychem, 
1936–1941) a Praze 10 postavil ještě činžovní 
trojdům v Zahradním Městě (Karafiátová 
čp. 2310–2312, 1939–1940). 

Zahájení provozu školy se neobešlo bez slav-
nostního zahájení. Nejprve pionýři zatroubili 
slavnostní fanfáry, pěvecké sdružení praž-
ských učitelek zazpívalo státní i sovětskou 
hymnu spolu s Internacionálou a žákyně zare-
citovala „Píseň o rodné zemi“ od S. K. Neu-
manna. Poté si všichni vyslechli řadu projevů 

JAKUTSKÁ, DUKELSKÁ 
A TULSKÁ

včetně řeči prvního ředitele školy, kterým 
byl František Beza. Novou budovu vychválil 
i dobový tisk: „V moderní školní budově této 
osmiletky nenajdete okno, z něhož by nebylo 
vidět část socialistické Prahy. Učitelé i žáci 
zde žijí v prostředí, které člověku přímo vnuká 
optimismus doby.“ 

Pravda je, že domy kolem školy rostly 
opravdu rychle, bohužel chodníky a cesty 
toto tempo nestíhaly. Také vnitřní prostory 
školy nebyly do poslední chvíle připravené. 
Proto museli učitelé, rodiče žáků a další 
občané během léta vyrazit do školy, kde myli 
podlahy a okna nebo stěhovali nábytek, aby 
se vše stihlo před zahájením výuky. Jenže ani 
to neproběhlo hladce, do školy totiž přišlo 
o 300 dětí více, než se čekalo. Pro celkem 
1 319 žáků bylo v prvním školním roce k dis-
pozici jen 38 učitelů a do jedné třídy chodilo 
36 až 51 dětí. Samotná škola se ale rozšířila až 
nedávno – v lednu 2018 se uskutečnilo slav-
nostní otevření nástavby dalšího patra. Díky 
tomu může v současnosti školu navštěvovat 
530 žáků. Škola je známá svým programem 
rozšířené výuky hudební výchovy a tradičním 
open air festivalem Jakufest, který si letos 
můžete vychutnat v sobotu 3. června.

V Jakutské ulici se nachází také Středisko 
služeb pro děti a rodiče – Dětské skupiny 
(čp. 1162), které provozuje Centrum sociální 
a ošetřovatelské pomoci Prahy 10. Budova 
byla postavena v šedesátých letech a po ce-
lou dobu byla využívána jako jesle, později 
dětské skupiny. Letos v březnu začala jeho 
celková rekonstrukce, a tak zdejší děti dočas-
ně navštěvují náhradní objekt MŠ Jasmínová 
v Zahradním Městě.

Mezi Jakutskou, Volyňskou a Dukelskou ulicí 
se nachází malá oáza zeleně, která dříve 
nebyla pojmenována, ale od roku 2018 nese 
název Brázdův park. Připomíná památku 
malíře Pavla Brázdy, který zemřel 17. prosince 
2017 ve věku 91 let. Tento malíř a sochař, kte-
rý byl příbuzný bratrů Čapkových, měl velmi 

silný životní osud. Jako osoba nepohodlná 
komunistickému režimu musel až do důcho-
du pracovat jako topič v kotelně, umělecké 
tvorbě se mohl věnovat pouze v izolaci a bez 
možnosti vystavovat. Přitom je považován 
za jednoho z nejoriginálnějších tvůrců v ev-
ropském kontextu.

Dukelská ulice dostala jméno v roce 1947 
a představuje výjimku mezi ulicemi, jejichž 
označení se vztahují ke geografickým názvům 
v tehdejším Sovětském svazu. Odkazuje 
k Dukelskému průsmyku, kde se sváděly 
těžké boje během druhé světové války a kudy 
vstoupila na území tehdejšího Slovenského 
státu sovětská a československá armáda.

Nad Jakutskou ulicí leží Tulská, která byla 
pojmenována podle ruského města Tula, 
vzdáleného přibližně 200 km jižním smě-
rem od Moskvy. V této ulici našel útočiště 
vršovický farní sbor Českobratrské církve 
evangelické, který vznikl v roce 1951 vyčleně-
ním ze sboru vinohradského. Do Tulské ulice 
se sbor přestěhoval v roce 1995, když museli 
věřící opustit pronajaté prostory v činžovním 
domě na rohu Charkovské a Černomořské 
ulice. Novým místem se tak staly prostory, 
které původně tvořily součást protileteckého 
krytu. Stavební úpravy byly provedeny podle 
projektu architektky Hany Seho-Münzové 
za výtvarného spolupůsobení malíře Mirosla-
va Rady.

Obytné domy mezi Ruskou, Tulskou, Ja-
kutskou a Litevskou ulicí, postavené v roce 
1958, získaly výzdobu ve formě vitráží nad 
domovními vstupy a figurálních reliéfů pod 
hlavní římsou. Vitráže jsou dílem malířky 
Mileny Komrskové a o jejich původní podobě 
si můžete udělat představu u domů směřují-
cích do Ruské a Litevské ulice. Naleznete zde 
například motiv ještěrky či můry. V Jakutské 
ulici pak vznikla nová výzdoba vitráží, které 
znázorňují motivy zvěrokruhu.

 — Michal Ezechel, kronikář MČ Praha 10DOBOVÁ MOMENTKA Z VYUČOVÁNÍ
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PROGRAM 
POZITIVNÍHO 
RODIČOVSTVÍ 

ROK S VÁLKOU 
VE STREETWORKU

Rodinné a komunitní 
centrum Jablíčkov se 
stalo jedním z prvních pražských míst s na-
bídkou programu Triple P (Positive Paren-
ting Program). Od podzimu 2023 tak budete 
mít i v Malešicích možnost absolvovat kurzy 
zaměřené na téma rodičovství a výchovy.

Tento druh kurzů je určen pro biologické 
a adoptivní rodiče, pěstouny a všechny 
ostatní pečovatele, kteří se ujímají důležité ro-
dičovské role. Cílem programu je vychovávat 
šťastné a sebejisté jedince, zvládat nevhodné 
chování, stanovit si určitá pravidla a postupy, 
ale také naučit se pečovat o sebe sama. 

Jsme streetworkeři 
v Praze 10, tedy terénní 
sociální pracovníci, kteří vyhledávají a pod-
porují mládež ve věku 6–26 let v obtížné 
životní situaci. Jako teréňáci potkává-
me kaž dý den v ulicích Prahy 10 mnoho 
mladých lidí, kteří tráví čas venku a hledají 
nejrůznější způsoby, jak se zabavit. Dny 
ubíhají a práce je někdy dost podobná. Ulice 
Prahy 10 se mění jen málo, ale příběhy lidí 
jsou stále silné a náročné. Avšak 24. února 
2022 bylo naše prožívání odlišné. 

Vzpomínám si, že ten den bylo zataženo, temno 
a atmosféra byla napjatá a těžká. Začala válka 
na Ukrajině. Stejně jako ostatní jsme i my byli 
v šoku. Mysleli jsme na naše blízké, kamarády 
a kolegy žijící na Ukrajině a jejich příbuzné. 
Dnes válka probíhá již stovky dní a rozpohy-
bovala miliony lidí, kteří se rozhodli, nebo byli 
nuceni odejít. Část z nich dorazila i do Česka. 
Někteří odsud pokračovali dál na západ či 
jinam do východní Evropy, jiní se s uplynulým 
časem rozhodli vrátit, ostatní tu zůstali.

V Praze 10 v současnosti potkáváme velké 
množství mladých lidí z Ukrajiny, kteří stejně 
jako čeští teenageři tráví čas v jejích ulicích. 
Hledají a navazují nová přátelství, střetávají 
se v interakci. Častěji jsme je začali potkávat 
zejména během uplynulé zimy a jara. Mnoho 
z nich je tu již několik měsíců a někteří zde 
mají ukrajinsko-české kamarády a kamarádky. 
Do Prahy 10 se sjíždějí z celého města, aby se 
zde potkali a popovídali si, sdíleli, co prožívají 

a čím žijí.
Spousta mladých Ukrajin-
ců a Ukrajinek je v on-line 
spojení se svými domov-
skými školami a udržují 
tam on-line distanční vý-
uku, jelikož věří, že se vrátí 
domů, nebo jim zbývá málo 
k dokončení jejich studia 
a přestup do české školy 
by jim studium prodloužil. 
To je zcela pochopitelné, 
zároveň to však ztěžuje 
jejich integraci. Zapojení 
do tuzemského školství 
stojí částečně v cestě 
také nedostatek míst ve školách, zejmé-
na v těch středních, jejichž kapacity byly 
poddimenzované už před válkou. Jejich 
situaci také ztěžuje to, že si musí vytvořit 
úplně nové mezilidské vazby v neznámém 
a cizojazyčném prostředí, vstupovat do již 
zaběhlých vztahů ve třídních kolektivech.

Pro naši službu není lehké mládež z Ukra-
jiny oslovit. Někdy si nerozumíme, a ne 
vždy se pochopíme. Spojili jsme se proto 
s Integračním centrem Praha (ICP), z čehož 
vzešla plodná spolupráce. Do míst, kam 
chodí mladí lidé z Ukrajiny, chodíme také 
my s interkulturní pracovnicí a nabízíme jim 
podporu. Praha 10 je první v rámci celého 
města, kde se taková spolupráce zacílená 
na pomoc mládeži děje. Mimoto je zde ale 
ke dnešnímu dni již mnoho míst a zázemí, 
kam mohou mladí lidé z Ukrajiny docházet. 
Je tu centrum Mriya (v překladu sen), ICP, 
které pořádá kurzy, nabízí poradenství a do-
provody na úřady, Komunitní centrum Svitlo 
nebo Centrum následné podpory uprchlíkům 
z Ukrajiny a další. 

Pilotní běh programu byl ve vybraných regio-
nech České republiky postupně spouštěn 
od roku 2020. Dosavadní absolventi kurzů se 
shodují, že používání strategií Triple P jim při-
neslo větší klid v rodině. Paní Ivana z Mostu 
si díky možnosti sdílet své problémy s ostat-
ními ve skupině uvědomila, že změna začíná 
u rodiče. Další maminka z kurzu potvrzuje: 
„Začala jsem povzbuzovat děti při správném 
chování. Také už vím, jak se vyhnout eskalaci, 
abych nebyla špatným vzorem pro dítě.“ 

V Beztíži – našem oddělení – nabízíme pod-
poru pro mladé lidi jak z Ukrajiny, tak České 
republiky. Sdílíme s nimi náročné i běžné 
situace, se kterými si nevědí rady, a pomáhá-
me jim hledat cesty, jak se s nimi vypořádat. 
Předáváme jim potřebné informace, ale i spo-
lečenské normy a modely zdravé komunikace, 
podporujeme je v seberozvoji a smysluplném 
trávení volného času. Doprovázíme je na úřa-
dy, pracovní pohovory a všude jinde, kde je to 
třeba. Zároveň usilujeme o propojení mladých 
lidí napříč etniky a národnostmi. V nadchá-
zejícím období proto plánujeme ukrajinské 
teenagery zapojit také do našich preventiv-
ních workshopů, které ve spolupráci s MČ 
Praha 10 úspěšně pořádáme již několik let.

 — Šimon Pohořelý, 
 Streetwork Beztíže Praha 10

(Beztíže je specializované oddělení Domu dětí 
a mládeže Praha 3 – Ulita, které poskytuje 
sociální služby pro děti a mladistvé formou 
terénních programů a nízkoprahových klubů 
v Praze 2, 3 a 10.)

Triple P je jedním z nejefektivnějších a nej-
známějších programů tohoto typu na světě. 
Vychází ze soustavného vědeckého výzkumu. 
V českých kurzech jsou rodiče či pečova-
telé pod vedením akreditovaného lektora 
podporováni v tom, aby si stanovili vlastní 
cíle a realizovali tipy a rodičovské dovednosti 
svým vlastním způsobem. Účastníkům kurzu 
jsou nabídnuty jednoduché a každodenní ná-
vody na to, jak různými způsoby posílit vztah 
s dětmi, podpořit jejich individuální rozvoj, 
konstruktivně řešit náročné situace a před-
cházet potížím.

Zájemci o kurz v Jablíčkově se už nyní mohou 
hlásit do podzimního běhu, podrobnější infor-
mace jsou dostupné na stránce  
www.jablickov.cz/triple-p. Projekt Minister-
stva zdravotnictví ČR „Program pro pozitivní 
rodičovství v České republice Triple P“ je fi-
nancován grantem z Islandu, Lichtenštejnska 
a Norska v rámci Fondů EHP a spolufinanco-
ván ze státního rozpočtu. 
 — Barbora Dyrková

DĚNÍ NA DESÍTCE 
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TRÁPÍ VÁS 
POČÍTAČ?
Firma ITcan působí v Praze 10 poměrně 
krátkou dobu, ale už si stačila udělat velice 
dobré jméno. A to navzdory poněkud složi-
tějšímu názvu, který tvoří zkratka z anglic-
kého „Information Technology, Computers 
and Networks“. Značný úspěch mezi seniory 
ale zapříčinil, že začala převládat počeštěná 
výslovnost přesně podle psané předlohy. 
A tak když zavoláte do provozovny, která 
poměrně nedávno vznikla ve Vršovicích, 
a budete se ptát na I-T-C-A-N, určitě se 
na vás majitelé Jan Randa a Veronika Šínová 
zlobit nebudou.  

Jan Randa se počítači zabývá od dětství, kdy 
je poprvé zkoušel rozebírat a opravovat. Pak 
ho osud zavál do oblasti telekomunikací, kde 
se seznámil také s programováním. Nějaký 
čas potom pracoval jako analytik a progra-
mátor, ale postupně zjišťoval, že mu prostředí 
podobných společností nevyhovuje: „Takřka 
nikde se mi nelíbila firemní kultura včetně 
zacházení s penězi i klienty. Došlo mi, že po-
kud nezaložím něco svého, budu asi vždycky 
nespokojený.“ Tehdy také potkal Veroniku 
Šínovou, která ho v rozhodnutí osamostat-
nit se významně podpořila. Dnes jsou nejen 
životními partnery, ale také do podnikání se 
v roce 2019 pustili společně.

Za vším hledej inzerci
Začátky podle Jana Randy nebyly vůbec 
snadné, firmu držely nad vodou služby jen pro 
pár kanceláří. Věci se pak daly do pohybu úpl-
ně nečekaně – díky bezplatné řádkové inzerci, 
kterou v těžké covidové době poskytovala 
radnice Prahy 10 ve svém měsíčníku. „Do tří 
měsíců od prvního inzerátu se nám ozvalo 
několik klientů, na které nikdy nezapomenu, 
protože od nich se vše odrazilo. A jelikož se 
jednalo vesměs o seniory, začalo mi to celé 
dávat nečekaný smysl. Právě tito lidé mají 
občas pocit, že jsou v moderním světě za mi-
mozemšťany, a my jim můžeme nabídnout 
pomocnou ruku a třeba jen malými změnami 
výrazně zjednodušit život,“ popisuje Jan Ran-
da. Za úspěchem nepatrného, několikařád-

kového inzerátu nejspíš stojí jeho počáteční 
slogan „Trápí vás počítač?“. Ukazuje se totiž, 
že obtíže, které senioři s počítači mají, jsou 
neuvěřitelně pestré a mnohdy se i slovy těžko 
popisují. „Kromě toho, že něco nefunguje 
na počítači, typicky třeba nejde zapnout, nám 
volají, i když se jim zasekne wifi nebo zadrhne 
tiskárna. Jsou to zkrátka všechny možné kan-
celářské problémy, ale v měřítku domácnosti,“ 
konstatuje Veronika Šínová. 

Výhodou majitelů ITcanu je, že přijali péči 
o domácnosti za svou. Neváhají se do nich 
vypravit, což se mnoha obdobným firmám 
nechce. „Ale problém s počítačem bývá často 
holistický a mnohdy se nedá vyřešit tím, že 
nám zákazník přinese počítač. Zádrhel může 
být právě třeba v souvislosti s fungováním 
wifi, což v servisu nezjistíte,“ vysvětluje Jan 
Randa. Přesto samozřejmě firma musí mít 
svou provozovnu, proto ITcan zrekonstruoval 
prostory v přízemí činžovního domu v Ruské 
ulici. Z nabídky jeho služeb lidé nejčastěji 
využívají výměnu pevného disku, který bývá 
nejméně stabilní součástí počítačového 
vybavení. Často se zde věnují také instalacím 
nových verzí programů nebo obnově dat 
z poškozených externích disků. Co se týče 
zákaznické linky, řeší pan Randa občas také 
třeba problémy s internetem: „Lidé se na nás 
obracejí, protože komunikace s poskytovate-
lem bývá náročná a neosobní a výjezd techni-
ků drahý. Já se svou zkušeností z telekomu-
nikací jsem schopen tu debatu s operátorem 
účinně zvládnout, diagnostikovat problém 
a napravit ho levněji.“

Pěče o stroje i lidi
Firma uvádí, že od počátku své činnosti 
zabezpečuje servis výpočetní techniky 
s určitým přesahem. Podle Veroniky Šínové 
to znamená, že se nestarají jen o počítače, ale 
také o lidi: „Řešíme konkrétní technické pro-
blémy, ale snažíme se naše zákazníky zapojit 

do prevence, aby se jim další už vyhýbaly. 
Proto jsme se rozhodli pořádat kurzy, kde učí-
me, jak s počítačem nebo s mobilem pracovat.
Opět k nám velice rádi chodí senioři, protože 
buď jsou na všechno úplně sami, nebo se nám 
svěří, že nikdo v rodině nemá čas a trpělivost 
jim potřebné věci vysvětlit.“ Školení o třech 
hodinových setkáních probíhají ve speciálně 
upravené učebně, ale je možné se domluvit 
i na domácí výuce. Nejčastějším tématem 
bývá práce s internetem, posílání mailů, bez-
pečnost ve virtuálním prostředí. ITcan navíc 
od května zajišťuje také oblíbené PC kurzy 
pro seniory, které se konají na radnici městské 
části.  

Podnikání vylepšuje Desítku
Firemní provozovna i díky kurzům pozitivně 
oživila místo na začátku Ruské ulice. Jan Ran-
da se domluvil s panem domácím, že si pro-
story pronajaté v jeho činžáku zrekon struuje 
svépomocí. A protože vše souvisí se vším, měl 
na to čas loni během léta. „Tehdy jsme měli 
pracovní výpadek, který byl pochopitelně 
způsoben tím, že senioři, naši důležití klienti, 
na prázdniny opouštějí město,“ usmívá se. Jak 
říká, jeho láska k rozbitým věcem se netýká 
jen počítačů: „Baví mě, když něco povstává 
z popela. Takže když jsem tudy chodil kolem 
prázdných a posprejovaných výloh, nenecha-
lo mě to chladným. V těch prostorách jsem 
viděl zajímavý potenciál, tak snad se nám 
tohle místo na Desítce podařilo pozvednout.“

Ruská 1343/200, Praha 10 – Vršovice
tel. :  731 732 737
e-mail :  tym@itcan.cz
www.itcan.cz
www.facebook.com/itcan.cz

I T C A N

VERONIKA ŠÍNOVÁ A JAN RANDA

VÝUKOVÁ MÍSTNOST
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TERMÍNY PŘISTAVENÍ

katastr místo datum čas

Strašnice Kounická x Černická 1. 6. 15.00–19.00

Strašnice Přetlucká x Vyžlovská (u MŠ) 2. 6. 15.00–19.00

Strašnice Ve Stínu x Na Výsluní 3. 6. 8.00–12.00

Strašnice Běchovická x Révová 3. 6. 10.00–14.00

Vinohrady Vilová x Pod Rapidem 5. 6. 14.00–18.00

Záběhlice Ryšánkova x Ve Slatinách 5. 6. 15.00–19.00

Michle Popovická (proti Brtnické) 6. 6. 15.00–19.00

Vršovice Omská x Murmanská 7. 6. 14.00–18.00

Vinohrady Vlašimská x Bratří Čapků 8. 6. 15.00–19.00

Strašnice U Trati x Na Spádu 9. 6. 15.00–19.00

Vršovice U Roháčových kasáren x 
Novorossijská 10. 6. 8.00–12.00

Záběhlice Na Vinobraní x Oty Pavla 10. 6. 10.00–14.00

Strašnice V Rybníčkách (proti Šibřinské) 12. 6. 14.00–18.00

Malešice Janderova x Chládkova 12. 6. 15.00–19.00

Strašnice Dobročovická x Slapská 13. 6. 15.00–19.00

Vinohrady Chorvatská x Dykova 14. 6. 14.00–18.00

Záběhlice Topolová x Jahodová 15. 6. 15.00–19.00

Záběhlice Práčská 101 (parkoviště pod 
Jasmínovou) 16. 6. 15.00–19.00

Vršovice Ruská x Tolstého 17. 6. 8.00–12.00

Záběhlice V Korytech x Jesenická 17. 6. 10.00–14.00

Michle Sedmidomky (u dětského hřiště) 19. 6. 14.00–18.00

Záběhlice Šafránová x Chrpová (okraj parku) 19. 6. 15.00–19.00

Vršovice Kodaňská x Norská 20. 6. 15.00–19.00

Strašnice Vrátkovská x Tuklatská 21. 6. 14.00–18.00

Strašnice Přetlucká x Prusická 22. 6. 15.00–19.00

Vršovice Rybalkova x Charkovská 23. 6. 15.00–19.00

Strašnice Pod Strání (vedle č. o. 33) 24. 6. 8.00–12.00

Strašnice Hostýnská (u školy) 24. 6. 10.00–14.00

Malešice Heldova x Niederleho 26. 6. 14.00–18.00

Strašnice Michelangelova (v proluce) 26. 6. 15.00–19.00

Strašnice
Mokřanská x Běžná (u tříděného 
odpadu) 

27. 6. 15.00–19.00

Vršovice Dukelská x Volyňská 28. 6. 14.00–18.00

Záběhlice Tulipánová x Želivecká 29. 6. 15.00–19.00

VELKOOBJEMOVÉ 
KONTEJNERY

SVOZ NEBEZPEČNÝCH 
ODPADŮ 

TRASA B (VINOHRADY, VRŠOVICE, MICHLE) – ÚTERÝ 20. 6.

místo přistavení čas

Chorvatská x Dykova 15.00–15.20

Ruská x Na Míčánkách x Vlašimská 15.30–15.50

Kodaňská x Žitomírská 16.00–16.20

Moskevská (č. 66) x Minská 16.30–16.50

Moskevská x Krymská 17.00–17.20

Sámova x U Vršovického nádraží 17.30–17.50

Přípotoční x Oblouková 18.00–18.20

Magnitogorská x Uzbecká 18.30–18.50

Osnická x Na Křivce 19.00–19.20

Elektrárenská x Nad Vršovskou horou 19.30–19.50

TRASA E (STRAŠNICE, MALEŠICE) – STŘEDA 21. 6.

místo přistavení čas

Na Třebešíně x Nad Kapličkou 15.00–15.20

Nad Vodovodem x Hostýnská  15.30–15.50

Počernická x Přistoupimská 16.00–16.20

Káranská x Bydžovského 16.30–16.50

Rektorská x Bakalářská 17.00–17.20

Janderova x Chládkova 17.30–17.50

Černická x Kounická 18.00–18.20

Vrátkovská x Tuklatská 18.30–18.50

Názovská x Na Palouku 19.00–19.20

TRASA A (ZÁBĚHLICE) – ČTVRTEK 22. 6.

místo přistavení čas

Záběhlická x Na Botiči 15.00–15.20

Na Vinobraní x Ve Slatinách (parkoviště) 15.30–15.50

Hyacintová x Břečťanová 16.00–16.20

Želivecká x Tulipánová 16.30–16.50

nám. Mezi Zahrádkami x Podléšková x Chrpová 17.00–17.20

Ostružinová x Jahodová (parkoviště) 17.30–17.50

Sněženková x Mládežnická 18.00–18.20

Topolová x Jabloňová (u OD Cíl) 18.30–18.50

Jasmínová (pod č. 33) x Přesličková 19.00–19.20

Mattioliho x Velenovského 19.30–19.50

TRASA C (VRŠOVICE, STRAŠNICE) – ÚTERÝ 4. ČERVENCE

místo přistavení čas

Vladivostocká x Krasnojarská 15.00–15.20

Jakutská x Volyňská x Dukelská 15.30–15.50

Litevská x Kubánské nám. 16.00–16.20

Na Hroudě x U Hráze 16.30–16.50

Srbínská x Svojetická 17.00–17.20

U Trati x Na Spádu 17.30–17.50

Nosická (u domu č. o. 20) 18.00–18.20

Saratovská (parkoviště) x Kralická 18.30–18.50

Nad Primaskou x Nad Olšinami 19.00–19.20

ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ / SVOZ ODPADŮ

ADOPTUJTE 
STROM

ÚKLID VOZOVEK

V roce 2020 spustila 
radnice Prahy 10 
projekt „Adoptuj 
strom!“. Vyšla tak 
vstříc zájmu veřej-
nosti o dobrovol-
nickou péči o vy-
brané dřeviny, které jsou součástí systému 
městské zeleně, v tomto případě ve správě 
Odboru životního prostředí. V současnosti 
občané Desítky tímto způsobem pečují 
o několik desítek stromů. Přidejte se také!

Adopce stromu neznamená, že převezmete 
veškerou odpovědnost za jeho stav a údržbu. 
Ta stále zůstává na vlastníkovi pozemku, 
na němž dřevina roste. Projekt je založen 
na dobrovolnosti, chuti přispět k ochraně 
stromů v okolí svého bydliště a zlepšení ži-
votních podmínek. Pokud máte zájem pomoci 
zdejší zeleni, najděte si nejprve „svůj“ strom. 
Může to být mladá výsadbu, ale i vzrostlý kus. 
Pak nám dejte vědět e-mailem na adresu 
stromy@praha10.cz. 

Zájemce zahrneme do evidence adoptovaných 
stromů a každému pošleme základní pokyny 
a informace k možnostem ochrany konkrét-
ní dřeviny. Adopce není podmíněna žádným 
finančním příspěvkem, ale dobrovolným závaz-
kem, že se o strom budete starat doplněním 
zálivky v době dlouhodobého sucha, úklidem 
v jeho blízkosti nebo „jen“ zvýšenou pozornos-
tí, zda se s ním neděje nic špatného. 

„Projekt je vhodný pro jednotlivce i zájemce 
z nejrůznějších zájmových organizací a míst-
ních spolků,“ vysvětluje Milan Maršálek, radní 
pro oblast životního prostředí, a k jeho cha-
rakteru dodává: „Je to zejména osvětově-eko-
logická aktivita, která malým, ale důležitým 
dílkem vhodně doplňuje jinak velmi nákladnou 
péči o veřejnou zeleň ve městě.“

Také v červnu pokračuje v Praze 10 blokový 
úklid vozovek, který skončí až týden před 
prázdninami. Jeho cílem je odstranění na-
shromážděných drobných odpadků, případně 
i prorůstajících plevelů, a snížení prašnosti. 
Úklidové práce zajišťuje Technická správa 
komunikací hl. m. Prahy a probíhají vždy mezi 
8.00 a 15.00 hod. Pro bezproblémový průběh je 
potřeba, abyste respektovali dočasné dopravní 
značení a neparkovali v čase úklidu ve vyme-
zených lokalitách. Vymezení jednotlivých bloků 
ulic, které se budou uklízet, najdete na strán-
kách www.tsk-praha.cz a www.praha10.cz.
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Před 165 lety, konkrétně 6. června, zemřela 
ve Vršovicích osobnost, jejíž osud vám 
nejspíš připomene slavného Járu Cimr-
mana. Nespleteme se totiž, když budeme 
psát o národopisném badateli, hudebníko-
vi, spisovateli, novináři, překladateli nebo 
učiteli. Pocházel z rodu pobělohorských 
německých přistěhovalců, ale sám se po-
važoval spíš za Čecha. Studoval na praž-
ském polytechnickém ústavu a pracoval 

jako úředník. Zároveň se vzdělával v hudbě a komponoval, 
jeho opera „Idamor“ se dočkala veřejného uvedení. Svými 
trefnými kritikami přispíval do českých a německých 
časopisů.

Následovala éra učitele hudby a zpěvu ve Lvově. V Pra-
ze se účastnil dění v revolučním roce 1848, napsal dílo 
„Co jest konstituce“ a složil „Píseň a pochod vlastenců“. 
Poté zamířil do chorvatského Záhřebu, kde pokračoval 
v novinářské dráze. Po návratu se zabýval českou literatu-
rou a vyučováním hry na klavír. Publikoval v prestižním 

časopisu Lumír, napsal knihu o ruských dějinách, beletrii 
na staré české motivy („Rozbroj Přemyslovcův“), byl také 
prvním životopiscem K. H. Borovského. Zajímala ho i fyzi-
ka a technika. Sestrojil třeba (… pokračování v tajence) 
a kolemjdoucí mohli v jednom prosincovém dni roku 1851 
spatřit, jak jej zkouší pod vyšehradskou skálou. Kvůli cha-
trnému zdraví se krátce před smrtí usadil ve Vršovicích, 
tehdy ještě nevelké vsi se zdravějším ovzduším. Svou 
pestrou celoživotní činností dosáhl značného věhlasu, 
a tak mu vršovická Měšťanská beseda odhalila na kostele 
sv. Mikuláše pamětní desku, která „spisovatele českého“ 
připomíná do dnešních dnů. 

 Správné znění tajenky nám zašlete e-mailem (redakce@
praha10.cz), nebo poštou (Praha 10, měsíčník městské čás-
ti, Vršovická 68/1429, 101 38 Praha 10) do 20. června 2023. 
Nezapomeňte uvést svou adresu či jiný kontakt. Tři vyloso-
vaní výherci od nás obdrží knihu. Tajenka z minulého čísla 
zní „budování filharmonie v Lublani“. Knihu za správnou 
odpověď od nás dostanou: Břetislav Pleva, Věra Dvořáková 
a Larisa Schneiderová, všichni z Malešic.

LUDVÍK RITTER 
Z RITTERSBERKU
(1809–1858)

DESÍTKOVÁ KŘÍŽOVK A



Kde nás najdete?

OC Vivo! Hostivař, 1. patro
Švehlova 32, Praha 10 Hostivař

Objednejte se telefonicky…  
…nebo online na:

Tel.: +420 730 174 898
PO–NE 8:00–20:00 www.odon.cz

Nyní volné termíny

Dostupná dentální hygiena od 1 499 Kč

Děti od 799 Kč

Poskytujeme dentální hygienu a bělení zubů
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PLACENÁ INZERCE – P10/6/23/OKP/0849

SOUSEDSKÝ
BLEŠÁK
10.6. 10-15
předzahrádky/zahrady sídliště

LETNÍ SWAP
9.6. 16-20
10.6. 10-18

sídliště Solidarita v červnusídliště Solidarita v červnusídliště Solidarita v červnu

www.sidlistesolidarita.cz/novinky/cerven
fb Solidarita / Prostor Prádelna

Prostor Prádelna
Dvouletky 43/30

sobotní doprovodný program v Prádelně

ŘÁDKOVÁ INZERCE
TRÁPÍ VÁS POČÍTAČ? POČÍTEJTE S NÁMI! PROVÁDÍME ČIŠTĚNÍ, 

ZRYCHLENÍ, INSTALACE, OPRAVY, VZDÁLENOU POMOC, OBNOVU DAT, 

DOUČOVÁNÍ A KURZY. PRONAJÍMÁME ZASEDACÍ MÍSTNOST. VOLEJTE 

731 732 737, RUSKÁ 1343/200. TĚŠÍME SE NA VÁS. VÁŠ ITCAN.CZ 

 P10/6/23/OKP/0320

KOUPÍM BYT V PRAZE 10, PŘÍMO OD MAJITELE. TEL.: 604 617 788  

 P10/6/23/OKP/1838

OPRAVA ŽALUZIÍ – VÝMĚNA VODICÍCH LANEK – NOVÉ ŽALUZIE – 

SEŘÍZENÍ PLASTOVÝCH OKEN A DVEŘÍ – SÍTĚ PROTI HMYZU. 

PAVEL.JANCI@EMAIL.CZ, TEL.: 733 720 950 P10/6/23/OKP/0138

PROFESIONÁLNÍ PŘEDSEDA SVJ, VSEPROSVJ@GMAIL.COM, 

TEL.: 737 925 055, DAGMAR PACÁKOVÁ P10/6/23/OKP/0049

REKONSTRUKCE BYTŮ, BYTOVÝCH JADER, KANCELÁŘÍ. 

WWW. REK-BACHR.CZ. TEL.: 732 359 883 P10/6/23/OKP/0169

ROZVODOVÝ ADVOKÁT A MEDIÁTOR LIBOR KREJČÍ, 

WWW.MAKREJCI.CZ P10/6/23/OKP/0413

STROPNÍ SUŠÁK PRÁDLA – PRÁDLO SE SNADNO VYTÁHNE KE STROPU 

A NEPŘEKÁŽÍ. MONTÁŽ TEL.: 602 273 584

 P10/5/23/OKP/0135


